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Dvigniti raven 
izobrazbe in znanja 

vseh zaposlenih
Gospodarski in znanstveno- 

tehnični napredek ter potrebe 
po hitrejšem razvijanju samo
upravnih odnosov ter po višji 
kulturni ravni delovnih ljudi če
dalje odločneje terjajo višjo ra
ven izobrazbe in znanja vseh za
poslenih. Kljub temu pa v mno
gih delovnih organizacijah pri
zadevanja za razvoj in napredek 
niso usklajena s prizadevanji na 
kadrovsko-izobraževalnem pod
ročju. Izobrazbena strukutra 
zaposlenih v Sloveniji kaže, da 
imamo še vedno precejšnjo ne
skladnost med sedanjo zasede
nostjo delovnih mest glede na 
dejansko in potrebno stopnjo

izobrazbe delavcev, ob zadnjem 
statističnem popisu je bilo kar 
43,7 % delavcev brez visoke izo
brazbe na delovnih mestih, ki 
zahtevajo takšno izobrazbo.

To je le nekaj misli iz osnut
ka stališč in predlogov o izobra
ževanju v delovnih organizaci
jah, ki jih je pripravila komisija 
RS ZSS za izobraževanje, zna
nost in kulturo in o katerih je 
razpravljalo in jih potem tudi 
sprejelo predsedstvo RS ZSS na 
svoji seji minuli torek. Predsed
nik omenjene komisije in pod
predsednik RS ZSS Ivo Tavčar 
je v svoji uvodni besedi za raz

pravo o teh stališčih med dru
gim poudaril tudi naslednje: 

Premalo je družbene spodbu
de za izobraževanje v delovnih 
organizacijah in ne moremo se 
pohvaliti z opredeljeno politiko 
naše republike do tega izobraže
vanja. Kadrovske in izobraževal
ne službe so slabo razvite ter 
nestrokovne, v mnogih delovnih 
organizacijah, tudi v velikih, 
sploh nihče ne skrbi za izobra
ževanje. Med takimi delovnimi 
organizacijami so, denimo, tudi 
Mercator, Ljubljana-transport, 
Slovenija-vino, Marles, Inter
europa itd. — se pravi delovne 

(Nadaljevanje na 2. strani)
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V OKVIRU

Dolgo,
vroče

poletje
Letošnje poletje je dolgo 

in vroče ne samo zaradi son
ca, temveč tudi zaradi različ
nih težav, ki pestijo mnoge 
delavce, pritiskajo na njihovo 
življenjsko raven in zato se
veda povzročajo njihovo ne
zadovoljstvo. Včasih to neza
dovoljstvo prekipi in potem 
pride do različnih izbruhov 
nezadovoljstva, katerih ostri
na ustreza vzrokom, ki so jih 
povzročili.

Vzroki za takšno nezado
voljstvo so lahko zelo raz
lični, prav sedaj pa večinoma 
izvirajo iz posledic, ki jih po
vzroča široka nelikvidnost 
gospodarstva, pa tudi iz po-
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Pf*EDSEDSTVO MSS LJUBLJANA O ODPRAVI OSEBNIH NAŠA AKCIJA: DELOVNE ORGANIZACIJE PO POTEH STABILIZACIJE 
_ DOHODKOV POD 1000 DIN

ZAHTEVE NISO 
DEMAGOŠKE Kaj so povedali delavci kombinata konzervne industrije DELAMARIS Izola

Glavna tema razprave na zadnji 
?®ji mestnega sindikalnega sveta 
Mubljane so bili osebni dohodki 

1.000 dinarjev v ljubljanskih de
dnih organizacijah. Informacija, 
^snovana na uradnih podatkih sta- 
“Stične službe namreč razkriva, da 
® Problem v Ljubljani niti ni tako 
nedolžen, kot bi morda sodili spričo 
gospodarske razvitosti mesta. Dokaz 
’-a to je podatek, da je v marcu letos 
Pojemalo v Ljubljani kar 13,8 % za
poslenih dohodke pod 1000 dinar- 
Jev> medtem ko so nekateri na seji 
Predsedstva ugotavljali, da je bil ta 
odstotek znatno manjši v občutno

Mercator
KAVA

edhhi

slabše razvitih krajih, kot denimo v 
Ptuju, kjer so bili zaslužki omejeni 
na 8 %. Relativno največ delavcev z 
nizkimi osebnimi dohodki je v ko
vinski in elektro - industriji Ljub
ljane, saj kar 20 % zaposlenih prej
me osebne dohodke do 1000 dinar
jev. V negospodarstvu znaša delež 
tistih z dohodki do 1000 dinarjev 
8,6 % od skupnega števila zaposle
nih, pri čemer pa problematika niz
kih osebnih dohodkov najbolj za
ostruje v zdravstvu, saj tu tvori kate
gorija delavcev z dohodki do 1000 
dinarjev kar 17 % v teh dejavnostih 
zaposlenih.

Spričo vrtoglavega porasta živ- 
Ijenskih stroškov, ki jmo mu priča v 
zadnjem obdobju, v mestnem sindi
kalnem svetu zavračajo očitke, češ 
da je demagoška zahteva sindikatov 
po odpravi osebnih dohodkov pod 
1000 dinarjev. Pa ne samo zavoljo 
porasta življenskih stroškov, tudi za-

(Nadaljevanje na 2. strani)

Za kombinat konzervne in
dustrije DELAMARIS iz Izole 
se je z reformo začelo obdobje 
gospodarskih, kadrovskih in 
drugih težav, iz katerih so s po
močjo zunanjih strokovnjakov, 
ki so se ,,vtisnili“ predvsem v 
notranjo organizacijo podjetja, 
izplavali šele lani. Zaključni ra
čun jim je pokazal, da so pri
gospodarili skoraj 4 milijone 
dinarjev sredstev za sklade, kar 
se v njihovi delovni organizaciji 
ni pripetilo že več let in zato v 
zadnjih petih letih v moderni
zacijo podjetja, za stanovanjsko 
gradnjo, za regrese in drugo 
niso mogli vložiti praktično niti 
dinarja, saj so tudi po osebnih 
dohodkih zasedah eno zadnjih 
mest med podjetji prehrambene 
industrije pri nas.

„Pometanje“'-s starimi nava
dami je bilo 1300-članskemu

kolektivu kar po volji, saj so 
ljudje vedeli, da bi sicer bili še 
naprej obsojeni na životarjenje. 
Resda je bilo med zaposlenimi 
precej nejevernih, ki niso verjeli 
v uresničitev po njihovem mne
nju preveč ambicioznega gospo- 
darsko-proizvodnega načrta za 
letošnje leto. Toda dejstvo je, 
da se je večina zaposlenih bila 
pripravljena spoprijeti z nalo
gami, kot so jih prednje posta- 
vili samoupravni organi: ob ena
kem obsegu angažiranih poslov
nih sredstev povečati obseg pro
izvodnje in izvoza, začeti z in
tenzivnejšo modernizacijo to
varne, uvesti funkcionalno 
amortizacijo, nameniti večja 
sredstva za stanovanjsko grad
njo, modernizirati ulov rib, ribe 
za predelavo v večjih količinah 
uvažati z vzhoda namesto za 
čvrste devize itd. Ob vsem tem

naj bi skladno z doseženo pro
duktivnostjo naraščali tudi 
osebni dohodki.

NISO OSTALI 
SAMO PRI BESEDAH!

Nezaupljivi člani delovne 
skupnosti DELAMARIS so ime
li po svoje prav, kajti podobne 
obljube so lahko slišali že marsi
kdaj poprej, bolj ali manj pa je 
vse ostalo po starem.

Zdaj se je v Delamarisu sled
njič le dogodil „čudež“. Posto
poma namreč tudi uresničujejo 
tisto, kar so napovedovali. Se 
več: praksa kaže, da so ne glede 
na težave in stabilizacijske ukre
pe zelo dobro precenili svoje 
možnosti in sposobnosti.

Poslovni sekretar konzervne 
industrije DELAMARIS Tomaž

(Nadaljevanje na 5. strani)

sledic, ki jih ima zamrzni
tev" osebnih dohodkov in ki 
jih lahko povzroči tudi pre
počasno sklepanje samo
upravnih sporazumov o de
litvi dohodka in osebnih 
dohodkov.

Kako naj v takšnem dol
gem, vročem poletju ravnajo 
sindikati? To je vprašanje, 
čigar pomena se v naši orga
nizaciji zavedamo v polni 
meri — tembolj, ker opa
žamo težnje, da se na pleča 
sindikatov prevrže odgovor
nost za mnoge stvari, ki so 
jih „zakuhali“ drugi.

Najprej pa naslednje: re
cepta za ravnanje naše orga
nizacije v najrazličnejših raz
merah ni. Vzroki za nezado
voljstvo delavcev izvirajo iz 
zelo različnih dejstev in zato 
moramo tudi ravnati na raz
lične načine, upoštevajoč 
dejstva in pa vlogo naše orga
nizacije.

Ce neka delovna organiza
cija dobro gospodari in ima 
na voljo dovolj sredstev, do 
katerih pa ne more priti, ker 
je banka nelikvidna, zavoljo 
česar pa ne morejo zaposle
nim v tej delovni organizaciji 
izplačati zasluženih osebnih 
dohodkov, potem sindikatu 
pač ni treba, da bi delavce

(Nadaljevanje na 2. strani)
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GRADBINCI O SVOJEM SPORAZUMU
Minuli petek so se v Festivalni dvorani v Ljubljani sestali pooblaščeni pred

stavniki delovnih organizacij gradbeništva, industrije gradbenega materiala in 
sorodnih dejavnosti, da bi se seznanib s predlogom samoupravnega sporazuma o 
osnovah in merilih za delitev dohodka ter osebnih dohodkov v njihovih dejavnostih 
in h kateremu je dan poprej že dalo soglasje predsedstvo RO sindikata gradbenih 
delavcev Slovenije. Navzoči predstavniki delovnih organizacij so se z večino glasov 
izrekli za predloženi predlog samoupravnega sporazuma. Kei pa se predlog precej 
razlikuje od osnutka, h kateremu so delovne organizacije dale svoje soglasje po 
poprejšnji razpravi z delovnimi kolektivi, je bil z večino glasov potrjen tudi pred
log, da imajo vse delovne organizacije čas do 28. VII. 1971, da poskrbijo za 
morebitne dodatne razprave s kolektivi in se do takrat vnovič „priključijo“ samo
upravnemu sporazumu, ali pa iz postopka sporazumevanja morda tudi odstopijo.

NA LINIJI 
323-554

NOVA GORICA
Pred kratkim se je vrnila z 

11-dnevnega popotovanja po 
Poljski 36-članska sindikalna de
legacija s tega območja. Poto
vanje sodi v okvir večletnih iz
menjav med poljskimi sindikati 
in občinskim svetom Z S Nova 
Gorica. Sindikalni delavci so si 
ogledali Krakov, obiskali rudnik 
kamene soli VVieliezce in koncen
tracijsko taborišče v Ausch- 
witzu. Dva dni so preživeli v 
.glavnem mestu Varšavi, nato pa 
so obiskali še Chopinov rojstni 
kraj. Poljski sindikalni delavci 
bodo vrnili obisk v kratkem, pri
pravili pa jim bodo letovanje na 
Jadranu.

K. G.
POSTOJNA

Postojnski občinski sindikalni 
svet je sprejel akcijski program, v 
katerega so vnesli vse glavne na
loge, ki jih je začrtal II. kongres 
samoupravljavcev ter III. konfe
renca slovenskih sindikatov. 
Akcijski program občinskega 
sindikalnega sveta ter programe 
drugih družbenopolitičnih orga
nizacij so v delovnih organiza
cijah postojnske občine že začeli 
uresničevati.

E. P.

KOPER

O BODOČIH 
NALOGAH

Na prvem občnem zboru obalnega odbora 
sindikata delavcev družbenih dejavnosti so si za
dali tudi naloge za bodočo dveletno dejavnost 
tega odbora. Tekoče bodo spremljali delo sin
dikalnih organizacij, predvsem pa si bodo skup
no z njimi prizadevali, da bi se dvigal osebni in 
družbeni standard delavcev in predvsem, da bi 
imeli primerne osebne dohodke, da ne bi bili 
prikrajšani pri regresih za dopuste itd. Izobraže
vanje delavcev, ki so zaposleni v družbenih de
javnostih, bo še naprej ena osnovnih nalog obal
nega odbora tega sindikata. V svojem delovnem 
programu si bo obalni odbor za družbene dejav
nosti prizadeval, da bi bili izpolnjeni programi 
otroškega varstva v obalnih občinah. Prav tako 
je ena od pomembnih nalog odbora za pri
hodnje, zagotoviti družbeno pomoč, da bi čim 
hitreje začeli graditi novo bolnišnico v Izoli. Še 
več je nalog, ki si jih je zadal za bodoče delo 
obalni odbor sindikata delavcev družbenih de
javnosti, prav gotovo pa je ena od osnovnih tes
no sodelovanje z organizacijami sindikata, saj 
bo le tako mogoče uresničiti vse pozitivne tež
nje članov sindikata.

K. C.

POSTOJNA

Predlog
železničarjev

Na konferenci sindikata postojnskega želez
niškega podjetja so ugotovili, da so sindikalne 
organizacije v minulem obdobju uspešno reše
vale nastale težave pri upravljanju in med
sebojnih odnosih ter da bo sindikat v podjetju 
tudi v bodoče vedno prisoten, če bo kje „za- 
škripalo“, predvsem.pa bo skrbel za socialno in 
ekonomsko varnost delavca, za polno uveljav
ljanje njegovih samoupravnih pravic in dolž
nosti. S tem v zvezi bodo tudi sindikalne orga
nizacije v podjetju sestavile svoje akcijske pro
grame dela za uresničenje ustavnih dopolnil in 
sklepov II. kongresa samoupravljavcev.

Konferenca je tudi sklenila, da bo predlagala 
centralnemu odboru sindikata delavcev prometa 
in zvez Jugoslavije, naj dosedanji predsednik 
centralnega odbora Jože Jager tudi v naslednji 
mandatni dobi vodi sindikat delavcev prometa 
in zvez Jugoslavije.

-obl-
LJUBLJANA

Zadovoljni 
z delom

Minuli petek je bila seja predsedstva republiškega 
odbora sindikata delavcev družbenih dejavnosti Slo
venije. Člani predsedstva so razpravljali in dali soglasje 
k samoupravnim sporazumom za gledališča in glasbeno 
dejavnost, za zavode za zdravstveno varštvo in za so
cialno zavarovanje. Na seji so ugotovili, da so komisije 
udeleženk samoupravnega sporazuma za posamezna 
omenjena področja upoštevale sugestije in pripombe, 
ki so jih dali v razpravi sindikati. Tako so bili predlogi 
samoupravnih sporazumov skrbno pripravljeni. Skupna 
komisija udeležencev samoupravnega sporazumevanja 
v zavodih za zdravstveno varstvo je na primer pri
pravila predlog samoupravnega sporazuma na podlagi 
zbranih pripomb in predlogov, ki so jih dali zavodi za 
zdravstveno varstvo na osnutek samoupravnega spora
zuma s področja osnovnega zdravstvenega varstva ter 
pripomb in priporočil pododbora republiškega odbora 
sindikata delavcev družbenih dejavnosti.

Dolgo, 
vroče poletje

(Nadaljevanje s 1. strani) 
prepričeval, naj ne bodo ne
zadovoljni. Najbrž bi bolj v 
skladu z njegovo vlogo bilo, 
če bi k temu nezadovoljstvu 
še sam pritegnil in mu pri
družil svoj glas. In nasprot
no: če ima neka delovna 
organizacija blokiran žiro ra
čun zato, ker je slabo, gospo
darila, ker je, denimo, njena 
komercialna služba .,,proda
jala" izdelke takšnim poslov
nim partnerjem, za katere bi 
morala vedeti, da jih ne bodo 
v redu plačali, potem sindi
kat sicer ne more imeti glu
hih ušes za težave delavcev, 
vendar pa jim je dolžan tudi 
povedati, naj svoje nezado
voljstvo usmerijo na pravi na
slov. Krivce za težave je tre
ba v takem primeru poiskati 
kar v lastnem podjetju in jih 
ustrezno „nagraditi“, šele 
potem pa iskati pomoč pri 
zunanjih dejavnikih, ki so za 
to pomoč pristojni.

Vemo, kdo je „zamrznil“ 
osebne dohodke kljub opo
zorilom sindikatov, kakšne 
posledice bo ta zamrznitev 
imela predvsem za tiste de
lovne organizacije, ki jih je 
zatekla na nizki ravni pov
prečnih osebnih dohodkov. 
Osebne dohodke je zamrznil

izvršni svet in zato lahko za 
posledice te zamrznitve od
govarja samo on, ki tudi edi
ni lahko te dohodke „odmrz- 
ne“. Naj spomnimo na to, da 
so sindikati že večkrat pred
lagali vsaj odmrznitev nizkih 
dohodkov — vsaj do tiste rav
ni, ki jo predvideva sankcij- 
ski del družbenih dogovorov.

Slišati je tudi očitke, da 
sindikati zavlačujejo sklepa
nje samoupravnih sporazu
mov in s tem tudi svobodno 
formiranje osebnih dohod
kov. O tem na kratko nasled
nje: težave pri sklepanju sa
moupravnih sporazumov ne 
povzročajo delovne organiza
cije, ki predvidevajo nor
malne osebne dohodke, tem
več tiste organizacije, ki že
lijo izsiliti neupravičeno viso
ke osebne dohodke. Pri sa
moupravnem sporazumeva
nju sindikati zavirajo samo 
takšne sporazume, ki bi po
menili norčevanje iz ogrom
ne večine zaposlenih, ki si 
morajo svoje osebne dohod
ke zaslužiti s poštenim, 
trdim delom. Kdor bo torej 
poskušal prevaliti svoje grehe 
s tem v zvezi na sindikate, 
mora vedeti, da ga bomo jav
no razkrinkali.

MILAN POGAČNIK

SLOVENSKE KONJICE

PREDSEDSTVO MSS LJUBLJANA O ODPRAVI OSEBNI,n|lin
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ZAHTEVE NISO 
DEMAGOŠKE

V AKCIJO
Na nedavni razširjeni seji predsedstva občinskega 

sindikalnega sveta v Slovenskih konjicah so obravnavali 
analizo gospodarskih gibanj v pivih štirih mesecih le
tošnjega leta. Ob tem so posebno pozornost posvetili 
nizkim osebnim dohodkom zaposlenih, saj je kljub do
kaj ugodnim gospodarskim rezultatom še v letošnjem 
marcu več kot 800 zaposlenih delavcev ali 19 % do
bivalo za poln delovni čas manj kot 1000 dinarjev 
osebnega dohodka. Predsedstvo je predlagalo iz
vršnim odborom sindikalnih organizacij in organom sa
moupravljanja v delovnih organizacijah, naj ugotovijo, 
na kakšnih delovnih mestih delajo delavci z manj kot 
1000 dinarjev osebnega dohodka za poln delovni čas 
in skušajo doseči, da se to popravi.

(Nadaljevanje s 1. strani) 
voljo tega, ker nekateri še vedno 
želijo »prigospodariti" na ravaš za
služkov delavcev, je ta zahteva 
nujna. Kako si sicer razložiti dej
stvo, da številne delovne organi
zacije izplačujejo za normalno delo 
v normalnem delovnem času osebne 
dohodke nižje od 1000 dinarjev, če-

posluje brez izgub, pa čeprav v nfvos 
katerih primerih res na meldej 
rentabilnosti. več

Spričo teh dejstev je v predsedstv 
ljubljanskih sindikatov prevladal ^ 
mnenje, da morajo sindikati upofl*
vzstrajati pri svoji zahtevi, da se 1

prav ni prav nobenega razloga, da jih 
ne bi dvignile vsaj na to mejo! Če
prav imajo nekateri delovni kolek
tivi resne težave, pa v mestnem sin
dikalnem svetu sodijo, da le ne kaže 
vseh razlogov za nizke osebne do
hodke proglasiti za objektivne. Da 
so posredi predvsem subjektivni 
vzroki, je najbolj zgovoren dokaz 
dejstvo, da ljubljansko gospodarstvo

DVIGNITI RAVEN IZOBRAZBE 
IN ZNANJA VSEH ZAPOSLENIH

konca leta odpravijo osebni dohodi 0 
pod 1000 dinarjev. Žarišča nizk 
osebnih dohodkov v Ljubljani * ue] 
znana, seznam delovnih organiza*1 tle 
je napisan, zdaj je potrebno jasno I rile 
na glas povedati pristojnim sarn® pa 
upravnim in upravnim organom, ‘j* 
sindikati zahtevajo višje vrednot6flJ| 
živega dela v strukturi proizvodni' . 
stroškov. Zato imajo sindikati akcij' ^ 
prav za toliko socialno, kot je eka r; 
nomske narave. Očitno je nami6” Pc 
da je povsod tam, kjer so nizki osč JUj 
ni dohodki, tudi nizka produkti Kc 
nost dela, so slabi poslovni rezultat- 

V akcijo za odpravo osebnih d6 
hodkov pod 1000 dinarjev, pravit ^ 
prav gre za sanacijo delovnih m6*'1 
da bi lahko zagotavljala vsaj do ,l 
višine dogovorjene osebne dohodk' 
pa bi se morali vključiti tudi dru? 
prizadeti dejavniki, razen sindikat6' J
tudi vodstva drugih družbeno-p0"'

(Nadaljevanje s i. strani) 
organizacije, ki imajo več kot 
1000 zaposlenih. Izobražuje se 
le malo zaposlenih in še to veči
noma le proizvodni delavci, 
medtem ko dopolnilnega izo
braževanja vodilnih kadrov tako 
rekoč. ni. Na področju izobraže
vanja bi potrebovali 300 organi
zatorjev tega izobraževanja in 
600 inštruktorjev, kar pa zade
va sredstva za to izobraževanje, 
je problem predvsem v njihovi 
uporabi, ki ni vedno najbolj go
spodarna.

Te in druge pomanjkljivosti 
na tem področju bi morah čim- 
prej odpraviti, zato pa bi bilo 
po mnenju sindikatov potrebno 
pripraviti republiški program za 
razvoj izobraževanja v delovnih 
organizacijah, za kar bodo po
budo dah sindikati, poskrbeti 
bo treba za potrebno šolanje or
ganizatorjev in inštruktorjev, 
razširiti mrežo izobraževalnih 
centrov in služb ter to mrežo 
medsebojno povezati, ustano
viti združenje izobraževalnih 
centrov in razviti republiško 
strokovno službo, ki bi delov
nim organizacijam dala metodo
logijo, profile in programe izo

braževanja. In seveda še to: do
seči bi morah, da se bodo de
lovne organizacije v svojih sa
moupravnih sporazumih zave
zale, da bodo za izobraževanje 
svojih delavcev namenile naj
manj 1 % brutto osebnih do
hodkov, s čimer bi zagotovih 
kakih 12 milijard starih dinar
jev, torej vsoto, ki bi to izobra
ževanje lahko postavila na pre
cej trdne noge.
SAMOUPRAVNO UREJANJE 

PODROČJA ZDRAVSTVA
Predlog izhodišč za družbeni 

dogovor o gradnji bolnišnic v 
SR Sloveniji v obdobju od leta 
1971 do 1976 je predsedstvo 
ocenilo kot nov, samoupraven 
pristop k urejanju problematike 
zdravstva, hkrati pa je podprlo 
osnovna načela tega dogovora:

— da moramo Slovenijo pri 
razvoju bolnišnične dejavnosti 
obravnavati kot enotno zdrav
stveno območje in daje zato na 
tem področju potrebno izyesti 
ustrezno reorganizacijo;

— da ni potrebno poveče
vati sedanjega števila bolniških 
postelj, temveč le funkcionalno 
usposobiti zmogljivosti, ki so že 
na voljo ;

— da je potrebno zagotoviti 
ustrezno število zdravnikov in 
medicinskih sester ter hkrati 
urediti delovne in življenjske 
razmere zdravstvenih delavcev.

Ob tem, ko je podprlo 
osnovna izhodišča predloga 
tega družbenega dogovora, je 
predsedstvo poudarilo, da mo
ramo njegove kvantifikacije —

te zadevajo način zagotavljanja 
investicijskih sredstev za izgrad
njo bolnišničnih objektov v Slo
veniji — uskaditi z načrtova
njem našega srednjeročnega raz
voja, saj bi sicer ta družbeni do
govor pomenil določene obvez
nosti, ki bi jih njegovi podpisni
ki morali sprejeti, še preden bi 
vedeli, kaj o tem vprašanju 
predvideva srednjeročni razvoj

ni načrt. Z drugimi besedami: 
pospešiti je potrebno sprejem 
srednjeročnega načrta — in šele 
nato kaže sprejeti oziroma pod
pisati družbeni dogovor o grad
nji bolnišnic. Slovenski sindi
kati ob tem menijo, da morajo 
biti tovrstne odločitve pred
vsem stvar zavarovancev in nji
hove samouprave, ne pa zadeva 
forumov. m. P.

tičnih organizacij, ob upravnih vo^ 
stvih tudi samoupravni organiz^ 
delovnih kolektivov in nenazadnf 
občinske skupščine. Mestni sine1 
kalni svet se je tudi že odločil, das' 
bo skupaj z odbori strokovnih sin61' 
katov pogovoril o tem vprašanju ’ 1 
nekaterih najbolj kritičnih delovni11 
organizacijah; skrajni ukrep, ki se ž® (j
i__1 „ oj __ * „„ 74'bodo sindikati poslužili, če se za' 
deva ne premakne, pa bo zahteva P° 
zamenjavi vodstva posameznih d6" 
lovnih organizacijah.

1’rav.na |iiisvclovalni^a l)|<;
VPRAŠANJE: Ali je mogoče smatrati vsakršno delo, ki je so

rodno opisu delovnega mesta, kot redno delovno dolžnost in ali je 
takšen opis sploh zakonit? y p -MARIBOR

ODGOVOR: Iz vašega obširnega pisma je razumeti, daje delov
na organizacija pri opisu delovnih mest dodala tudi naslednja do
ločila: »opravlja še vse nepredvidene delovne naloge in opravila po 
ustnih in pismenih navodilih neposredno nadrejenega, ki pa morajo 
biti po svoji zahtevnosti sorodne rednim nalogam in opravilom; 
kolikor vsebina, obseg in način dela s tem opisom in kasnejšimi 
navodih niso določeni, oziroma dovolj znani, mora delavec delati 
tako, kot se lahko glede na zahtevano stopnjo strokovnosti od 
njega pričakuje".

Temeljni zakon o delovnih razmerjjh določa v noveliranem 4. čl. 
naslednje:

Delovna skupnost določa s splošnim aktom dela in naloge v 
delovnem procesu delovne organizacije kot stalno vsebino dela de
lavca.

S splošnim aktom je torej treba opisati dela na delovnem mest11’ 
ki predstavljajo delovne naloge delavca na tem delovnem mest11- 
Določila zakona je treba razumeti tako, da je treba jasno in 
črpno določiti te naloge, da ne bi bilo dvomov o tem, kaj je dolža11 
delavec delati in česa ne. Z navedenim določilom zakona želi ti' 
konodajalec doseči, da se delovna mesta podrobno opišejo. Le tako 
bi se izognih sporom, ki lahko nastajajo, če obstaja dvom o teni' 
kaj je dolžan delavec na svojem mestu delati in česa ni.

J. TRAJČEV
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7 DNI V SINDIKATIH

^OčA TEMA: SAMOUPRAVNI SPORAZUMI O DELITVI DOHODKA • VROČA TEMA: SAMOU

Ne gre za »uravnilovko«,
novo!

L gre za red v delitvi!
Kje so sporne točke v osnutkih samoupravnih sporazumov?

9V super 
baterija
za
transistorje

V dveh mesecih od podpisa obeh družbenih dogovorov o delitvi 
®hodka in osebnih dohodkov so skupne komisije delovnih orga- 
racij pripravile že veliko večino samoupravnih sporazumov, 

sporazume so že obravnavali pristojni organi sindikata. V 
je obsežna javna razprava. In vse kaže, da bo večina sporazu- 

rtl0v sprejetih in podpisanih v dogovorjenem tromesečnem roku.
Ponekod kljub temu s potekom sporazumevanja niso zadovoljni, 

lasti iz nekaterih vodilnih krogov slišimo pripombe na delo sindi- 
Ka*Iuh organizacij, češ da .zavlačujejo“ ali da „se grejo urav- 
*ovko“ Od kod te pripombe?
, površna analiza osnutkov 
P^azumov nam pokaže, da so
' oraj v cei0ti sprejeta stališča 
k konference slovenskih sindi- 

, l°y in zadnje plenarne seje re- 
'Ubliškega sveta. Ta stališča so 
redvsem v prid tistima dvema 

_retjinama slovenskih delavcev, 
ltriajo povprečne ali podpov- 

,r®bne osebne dohodke. Tem 
elaycem poskušajo slovenski 

■aidikati zagotoviti primernejše 
^ebne dohodke. Poskušajo 
/lesti več reda v dehtev, pri če- 

naj bi bih razponi sicer sti- 
•—"^nlativni za vse pokhce, toda 

(i e. Pretirani. Zagotavljajo. vsaj 
3fJ|rnunimalna sredstva regresa za 

. ^^e dopusta, vsaj minimalna 
k Stva za stanovanja in za iz- 

“braževanje. Sindikati zahte- 
| aJ° enako plačilo za delo v 

nakih pogojih, ne pa enak od- 
otek zvišanja, ki daje bolje 

Podanim višje dodatke. Zahte- 
amo vsaj 50 % poviška za nad- 
rno delo, vsaj 25 % poviška za 

v nf"očno delo. Splošna sprejemlji- 
ine.,0st teh načel nam zamegljuje 

planski pomen njihove iz- 
dstJ!.be: za mnoge delovne orga- 
adal j^acijc bodo pomenila bistve- 

boljši položaj delavcev, saj 
se & P°nienijo znatno spremembo 
lodt osedanje prakse.
^ f. .^P^^no sprejemanje teh na- 
11 d ne seveda pomeni, da ob njih 
not m ZastaJa delo pri snovanju sa- 
jund ^upravnih sporazumov. Pač 

0^’trli poskusi, da se ta 
t^n j^a v razvrednotijo
.dnit drug način, in prav tu se tež-
kcif ale ožjih krogov v delovnih 

organizacija srečajo s pri- 
irefi pombami sindikatov, ki vztra- 
’SL p0 Pri določilih in vsebini za- 
tat. °na in družbenih dogovorov.

ivj«- _

o

Tako moramo opozarjati se
stavljavce sporazumov na 
različne nač ine, s katerimi 
poskušajo obiti določila o naj
višjih dnevnicah, o najvišjih ki
lometrinah in o tem, da morajo 
samoupravni sporazumi zaje
mati vse osebne prejemke, ki iz
virajo iz materialnih stroškov. 
Znano je, da iz teh naslovov od
tekajo precejšna sredstva le v 
nekaj žepov — in ti žepi seveda 
čutijo ..uravnilovko11 družbe
nega dogovora. Enako je s tež
njo, da bi uveljavljali posebej 
„vodstvena“ delovna mesta. 
Prav tako smo se srečali s tež
njo, da bi težke delovne raz
mere delavcev v neposredni pro
izvodnji uveljavljali kot naslov, 
iz katerega bi dobivali višje do
hodke tudi uradniki. Videli smo 
že »faktorje stimulacije11, ki 
očitno ne računajo z interesom 
delavcev po taki akumulaciji, ki 
bo zagotovila delo tudi jutri, 
ampak želijo prikazovati izred
ne presežke sredstev za osebne 
dohodke. Znano je, da se taki 
„presežki“ nato delijo bodisi v 
enakih odstotkih — torej tiste
mu, ki ima pet najnižjih plač, 
petkrat več, ali pa celo še bolj 
„stimulativno“ za najbolje pla
čane delavce.

Zelo težko se tudi uveljavlja 
določilo družbenega dogovora, 
da morajo temeljiti najvišji 
osebni dohodki na jasnih, toč
nih merilih, presegali pa naj ne 
bi 6.000 din. Medtem ko je tak 
znesek jasno zapisan v osnutku 
sporazuma, denimo za predsed
nika skupščine SR Slovenije ah 
za predsednika IS, njima je to
rej za njuno odgovorno delo tak 
dohodek dovolj — pa v mnogih

sporazumih že površni izračuni 
razkrivajo, da bodo znesek
6.000 din praviloma in bistveno 
presegli. Nekateri so celo začeli 
postavljati znesek 6.000 din v 
odvisnost z mjnimalnim uspe
hom delovne organizacije — 
čim ni več na robu rentabil
nosti, naj bi najvišji dohodki na 
vsak način presegali 6.000 di
narjev. Merila pa so ali izpadla 
iz osnutka, ah pa so zelo ohlap
na, skoraj bi lahko rekli, da 
omejujejo najvišji osebni doho
dek navzdol, navzgor pa sploh 
ne.

Seveda pristojni organi sindi
katov ob polni podpori sindi
kalnih organizacij v podjetjih 
opozarjajo na te težnje po pove
čevanju že sedaj pretiranih so
cialnih razlik. V tem smislu na 
vsak način zastopajo urav- 
nilovske težnje: razpone, ki v 
praksi dosegajo 1:10 in celo 
več, poskušamo že vnaprej pre
prečiti. Ne gre za destimulacijo 
delovne inteligence niti za zni
ževanje deleža osebnega do
hodka v družbenem proizvodu 
Slovenije. Gre pa za zajezitev ti
stih prejemkov, ki niso plačilo 
za delo, gre za zmanjševanje se
danjih nesprejemljivih, ekonom
sko in pohtično nevzdržnih raz
lik, gre za praktično bitko za 
uresničevanje sprejetih načel, 
da je treba socialno diferen
ciacijo zajeziti in jo zmanjšati. 
Ko posamezna sindikalna vod
stva v tej razpravi ostro odgo
varjajo tistim, ki poskušajo ob
držati in povečati dosedanje 
privilegije, torej le izpolnjujejo 
nalogo, ki jim jo je dala tako 
druga kot tretja konferenca slo
venskih sindikatov. Pri tem 
uporabljajo teoretična spozna
nja ZK o socialni diferenciaciji 
pri nas. Žal v praktični akciji, 
večkrat naletimo na nerazume
vanje in celo na nasprotovanje 
prav pri tistih, ki so sicer na ves 
glas proti socialni diferenciaciji.

Ne gre torej za uravnilovko, • 
gre za red v delitvi dohodka in 
osebnih dohodkov! Samouprav
ni sporazumi, ki izhajajo iz 
sprejetih družbenih načel, bodo

hitro sprejeti in brez dvoma 
tudi verificirani.

Družbeni dogovori omogo
čajo pravičnejšo dehtev od do
sedanje.

Sankcije zakona in družbe
nega dogovora pa so namenjene 
tistim, ki se pravičnejši dehtvi 
upirajo. Stališča sindikatov ob 
dajanju pripomb in soglasij k 
sporazumom so nesprejemljiva 
in uravnilovska le za tiste, ki 
poskušajo ohraniti in povečati 
svoje privilegije in s tem nada
ljevati z nesprejemljivo socialno 
diferenciacijo v Sloveniji.

ANDREJ GRAHOR

PRVA BATERIJA 
ELEKTROKEMIJSKEGA 
SISTEMA
ZRAČNE DEPOLARIZACIJ E 
V JUGOSLAVIJI,
PO MNENJU STROKOVNJAKOV 
ENA NAJBOLJŠIH NA SVETU

tovarna 
baterij in 
baterijskih naprav 
zmaj, ljubljana

Kaj je novega 
pri sporazumevanju
Kljub počitniškemu razpolože

nju, ki nas čedalje bolj prežema, je 
utrip dejavnosti v republiških odbo
rih posebnih sindikatov za ta čas ne
navadno živahen. Vedno nove 
impulze dejavnosti sindikatov v teh 
poletnih mesecih namreč dajejo ko
misije, ki pripravljajo osnutke samo
upravnih sporazumov o delitvi do
hodka in osebnih dohodkov.

Na splošno so sindikati zadovoljni 
z dosedanjim potekom samouprav
nega sporazumevanja o delitvi 
Kljub izredno kratkemu časovnemu 
obdobju, ko se je skorajda zdelo, da 
se bo akcija zavlekla v nedogled ali 
pa bo zavoljo površnosti v pripravah 
obsojena na neuspeh, sedanji čas 
obeta, da bo velika večina spora
zumov pravočasno nared. Ocene do
slej predloženih osnutkov in pred
logov sporazumov tudi dovoljujejo 
trditev, da smo lahko z vsebino spo
razumevanja zadovoljni in da bo do
sežen namen, s katerim smo se lotili 
družbenega dogovarjanja in samo
upravnega sporazumevanja na po
dročju delitve.

Da je^temu tako, je vsekakor tre
ba pripisati prizadevnosti komisij, ki 
so pripravo sporazumov resno vzele 
in zato tudi problematiko družbe
nega usmerjanja delitve zasnovale na 
strokovno-znanstveni in izkustveni 
podlagi. Da pa akcija poteka dokaj 
enotno - kar obeta, da bo možno 
dokaj dobro izpeljati tudi drugi del 
naloge, to je medsebojno usklaje
vanje sporazumov po panogah in

grupacijah, pa je v dobršni meri za
sluga sindikatov, ki so vseskozi 
spremljali nastajanje sporazumov ter 
s konkretnimi predlogi in z jasno iz
povedanimi zahtevami usmerjali nji
hovo vsebino.

Naj zdaj na kratko pregledamo, 
kaj je novega na področju samo
upravnega dogovarjanja po 3. juliju, 
ko smo objavili prvi podrobni pre
gled: RO sindikata delavcev indu
strije in rudarstva:

NOVI PREDLOGI 
SPORAZUMOV:

- obutvena industrija in usnjena 
galanterija;

- tekstilna industrija — lahka in 
težka konfekcija;

- tekstilna industrija — pletiljsko 
tehnološka skupina;

- usnjarska industrija.

NOVI OSNUTKI SPORAZUMOV:
- predilnice, tkalnice in opleme-

nitilnice; i
- lesna industrija;
- industrija nekovin - umetni 

brusi;
- proizvajalci papirja, celuloze in 

lesovine.
RO sindikata delavcev kmetijstva, 

živilske in tobačne industrije:

NOVI PREDLOGI 
SPORAZUMOV:

- grupacija kmetijskih kombi
natov

NOVI OSNUTKI SPORAZUMOV
- grupacija kmetijskih zadrug 
RČ> sindikata deavcev storitvenih

dejavnosti: nič novega
RO sindikata delavcev prometa in 

zvez:
NOVI OSNUTKI SPORAZUMOV 

— PTT podjetja;
— Osnutek splošnega akta Sploš

ne plovbe Piran;
- osnutek splošnega akta Luke 

Koper
RO sindikata delavcev v gradbe

ništvu in industriji gradbenega ma
teriala: nič novega

RO sindikata delavcev družbenih 
dejavnosti:

NOVI PREDLOGI 
SPORAZUMOV:

- srednje šolstvo;
- dijaški domovi;
- osnovno šolstvo;
- delavske univerze;
- gledališča;
- knjižnice;
- zavodi za zdravstveno varstvo;
- zavodi za socialno zavarovanje;

NOVI OSNUTKI SPORAZUMOV:
- sodniki za prekrške;
- zavodi za zaposlovanje;
- naravna zdravilišča;
- vzgojno-varstveni zavodi
O nadaljnjem poteku sporazume

vanja bomo naše bralce sproti ob
veščali. nn

KAKO UČINKOVITO ODVEŠČATI SAMOUPRAVLJAVCE

Objavljanje, dokumentiranje 
In analiziranje informacij

Ker bomo govorili o emitiranju ali objavljanju informacij, o njihovem
°kumentiranju in analiziranju podrobneje, ko bom predstavil uporabnost 

Posameznih načinov in sredstev za obveščanje, o teh treh tehnoloških sesta
vah obveščanja sedaj samo nekaj glavnih besed.

^ Emitiranje ali objavljanje informacij je tisti del komunikacijskega procesa 
sistemu obveščanja, ko v komunikacijo pritegnjeni udeleženci komu- 

Vcirano vsebino lahko zaznavajo, jo spoznavajo in razumevajo. V naših raz
mah govorimo o emisiji informacij, ko na primer eno ali več sporočil 

P°vemo prisotnim na sestanku, razložimo ob najrazličnejših pripomočkih za 
P nazajjanje na predavanju, razumljivo napisano objavimo na oglasnih de
kan, obširno komentirano in z vseh vidikov razloženo priobčimo v internem 
"časnem biltenu ali glasilu delovne organizacije, ustrezno oblikovano ob- 

J rimo ah prikažemo na razstavi ter sporočimo po razglasnem sistemu ozi- 
toma ozvočenju.

Informativna dejavnost oziroma osebe, ki skrbe za obveščanje, pa morajo 
Pri virih zajete informacije in vse tiste informacije, ki gredo v emisijo ali 

“javo, skrbno dokumentirati, se pravi shranjevati. To je zlasti potrebno 
kksdi naslednjih razlogov:

7 da je ob vsakem času mogoče informacijo dopolniti z novimi podatki, 
®imivostmi in elementi ter jo s tem še bolj izpopolniti in da je prav tako 
°goče že emitirano informacijo ob ponovni emisiji ali objavi dopolniti;
- da je ob vsakem času možno ugotoviti, kakšna je bila informacija ob 

aietju pri njenem viru oziroma posredniku in kakšna je postala po obdelavi 
er Prireditvi za emisijo ali objavo v informativni dejavnosti;

~ da je mogoče v spornih primerih ugotoviti, kdo je kršil načela javnosti 
določila o pravici ter dolžnostih zaposlenih v zvezi z informiranjem ter 

Qoločila o varovanju poslovne tajnosti.
Najprimernejši način dokumentiranja ah shranjevanja informacij je od- 

aganje po zaporedju tehnoloških faž informiranja. Temu pravimo tudi

„vhodno-izhodno“ dokumentiranje. Pri viru ah posredniku zajeto infor
macijo uvrstimo po ustrezno določenem klasifikacijskem ključu v arhiv in 
označimo vir oziroma posrednika, datum zajetja in po potrebi druge 
umestne pripombe. Ko je informacija obdelana in prirejena za emitiranje na 
posamezne načine obveščanja oziroma komuniciranja, k dokumentirani iz
virni informaciji priložimo kopijo za objavo oblikovane in prirejene infor
macije z navedbo imen oblikovalcev in prirejevalcev, časa oblikovanja ih 
prireditve ter podatkov o načinu ter trajanju emisije. Po končani emisiji pa 
priložimo za vsako oblikovano in prirejeno informacijo po en primerek za 
vsak uporabljen komunikacijski kanal, na primer zapisnik s sestanka, po
ročilo s predavanja, obvestilo z oglasne deske, sestavek, izrezan iz občasnega 
biltena ali glasila delovne organizacije, zapisek in fotografijo z razstave ter 
zapisek po razglasnem sistemu prebrane informacije.

Informacije lahko razporejamo v arhiv bodisi po vsebini ali po njihovih 
virih, lahko pa tudi po načinih oziroma oblikah posredovanja tistim, ki so ■ 
jim namenjene. Najbolj je primemo pripraviti ustrezen ključ za klasifikacijo 
ali razporejanje, ki mora biti do podrobnosti znan vsem osebam, ki delajo na 
področju obveščanja. Tako klasifikacijo je možno zasnovati na podlagi uni
verzalne decimalne klasifikacije,! možno pa je za domače potrebe razviti 
svoj sistem, utemeljen na osnovnih vsebinskih področjih informacij in nji
hovi nadaljnji razčlenitvi.

Zaradi preprostosti dela je najbolj prikladno celotno dokumentacijsko 
gradivo vlagati v za to primemo razvrščene in označene mape ali fascikle. 
Način vlaganja je tak, da so najnovejše, komaj zajete in za emisijo oblikovane

Idej slovensko skrajšano izdajo univerzalne decimalne klasifikacije ,.Uni
verzalna decimalna klasifikacija". Centralna tehniška knjižnica, Ljubljana, 
1967, in „Dokumentaciona i informativna služba u poduzeču i ustanovi", 
..Informator", Zagreb, 1962.

in posameznim komunikacijskim k amilom prirejene informacije pri vrhu in 
da so z ustreznimi oznakami vse med seboj vsebinsko povezane informacije 
enako šifrirane.

Vse doslej navedene tehnološke faze informiranja ali specifična novi
narska opravila pa seveda zahtevajo tudi ustrezno analiziranje učinkov objav
ljenih informacij, učinkovitosti uporabljenih komunikacijskih kanalov ter 
učinkovitost celotnega sistema informiranja oziroma samoupravljavskega ko
municiranja. Mislim na redne in dokaj pogoste analize ter pilotske raziskave 
učinkov informacij z določeno vsebino in načinom obravnavanja podane 
tematike, na stopnjo informiranosti zaposlenih, na učinke objavljenih in
formacij, na oblikovanje stališč in mnenja v delovni organizaciji, na kakovost 
komuniciranih informacij po posameznih komunikacijskih kanalih ter sploh 
na analize učinkovitosti celotnega sistema obveščanja.

Tako smo se bežno seznanili z osnovnimi sestavinami tele ologije obve
ščanja in ugotovili, da je zajemanje in zbiranje informacij, njihovo obliko
vanje v kvalitetne informacije in prirejanje posameznim komunikacijskim 
kanalom ob rednem dokumentiranju ali shranjevanju zajetih in objavljenih 
informacij ter njihovem stalnem preverjanju ali analiziranju medsebojno 
vzročno povezano. Seveda teh sestavin ne gre razumeti kot med seboj lo
čenih novinarskih opravil, ki da si morajo pri praktičnem delu slediti v 
zapisanem zaporedju. Po navadi jih namreč tisti, ki dela na področju ob
veščanja, opravlja hkrati in na primer že med intervjujem v neko osebo 
preverja zbrane podatke, oblikuje popolnejšo informacijo ter jo deloma že 
tudi prireja komunikacijskim sposobnostim kanala, po katerem jo bo po
sredoval članom delovne skupnosti. Povsem ločeno v zaporedne faze in tudi 
časovno razčlenjeno bi bilo tako delo prav gotovo ne samo zamudno, ampak 
tudi neživljenjsko ter neučinkovito. Res pa je, da je ena izmed sposobnosti 
dobrega infonnatorja vedno biti buden in ločiti, kaj je pri viru zajeta infor
macija, kaj je oblikovana osnovna informacija in kaj je za emisijo ali objavo 
prirejena informacija.

Ko bomo v nadaljevanju nekoliko pobliže obdelali gradnjo poročila in 
poročevalskih zvrsti z zgledi, bomo lahko na nekaj primerih prikazali raz
likovanje med zajeto, oblikovano in prirejeno informacijo!

DUŠAN REBOLJ

PRIHODNJIČ:
GRADNJA POROČILA *
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Spodjedanje 
ugodne rasti

Zvezna gospodarska zbor
nica ugotavlja, da je v zad
njih dveh letih jugoslovan
sko gospodarstvo uvozilo za 
2,5 milijarde dolarjev opre
me, vrednost doma nabav
ljenih strojev in naprav pa je 
še nekaj višja od te vsote. 
Naše zastarele industrijske 
zmogljivosti so tako že moč
no obnovljene in usposoblje
ne za moderno proizvodnjo. 
V tem času smo imeli tudi 
velik priliv kvalificirane in 
VK delovne sile, tako da se 
je struktura zaposlenih v go
spodarstvu občutno spreme
nila. Po reformi se 95 % ju
goslovanskega gospodarstva 
ravna kot del svetovne pro
izvodnje. Vsa ta dejstva pa 
pričajo, da jugoslovansko 
gospodarstvo ni bilo nikoli 
močnejše, kot je sedaj.

Vendar sedanje gospodar
sko gibanje grozi, da se lah
ko inflacijski požar še bolj 
razmahne. Inflacija ustvarja 
takšno atmosfero, v kateri se 
pri delu ni treba posebno 
prizadevati, saj vrednost re
zultatov dela upada oziroma 
odteka v žep slabih gospo
darjev. To pa spodjeda sicer 
ugodno gospodarsko rast.

@ —pik

SKUPNI
ORGAN

Na seji sveta republiških 
skupnosti za zaposlovanje so 
razpravljali o možnostih in 
potrebi po samoupravnem 
organiziranju na področju 
zaposlovanja v federaciji in 
ugotovili, da so vse skup
nosti za zaposlovanj v vseh 
republikah -in v pokrajinah 
za to, da bi organizirali sa
moupravni organ za zaposlo
vanje tudi na ravni federa
cije, in to na načelih paritete 
in v skladu z drugimi druž
benopolitičnimi spremem
bami pri nas. Tak organ naj 
bi ustanovili z dogovorom 
med republikami, ne pa z 
zveznim zakonom. Naloge v 
zvezi z zaposlovanjem, ki bi 
jih republike po dogovoru 
prepustile federaciji, naj bi 
zadevale predvsem probleme 
zaposlovanja v tujini.

V OBJEKTIVU

1ODLOČITEV ZASEDANJA DELAVSKEGA SVETA ZDRUŽENEGA ŽELEZNIŠKEGA TRANSPORTNEGA PODJETJA LJUBLJANA

Ustavili so modernizacijo proge Koper—Šentilj
Vsa dela pri modernizaciji 

oziroma sanaciji proge Zidani 
most—Šentilj in dograditvi ko
prske proge so ustavljena, ker 
je železnica ostala praznih rok 
pri dodelitvi kreditov iz skla
da republiških gospodarskih 
rezerv, drugih virov sredstev 
pa za zdaj ni na voljo niti niso 
predvidene dolgoročnejše si
stemske rešitve za financiranje 
infrastrukture.

Za dokončanje programa 
modernizacije slovenske magi
strale Koper—Šentilj je po
trebnih v naslednjih letih

747,3 milijona din, od tega za 
progo Zidani most—Šentilj 
602 milijona din. Pri financi
ranju bi sodelovala železnica s 
40 % lastnih sredstev, 30 % 
naj bi zagotovile kot posojila 
poslovne banke, 30 % pa 
sklad republiških gospodar
skih rezerv. Upravni odbor 
sklada republiških rezerv je 
sicer odobril 28 milijonov za 
modernizacijo proge do Celja, 
odklonil pa je nadaljnje sode
lovanje pri financiranju, češ 
da je potrebno poiskati si
stemske rešitve za financiranje

infrastrukture. In tako je že
leznica odvisna le od lastnih 
sredstev, kajti tudi poslovne 
banke postavljajo kot pogoj 
za odobritev posojil udeležbo 
sredstev repubhških rezerv. 
Slovenski železničarji so že 
sicer prezadolženi, saj več kot 
polovico amortizacije pora
bijo za odplačevanje anuitet, 
poslujejo na meji rentabilno
sti, z minimalno stopnjo 
amortizacije in akumulacije 
ter dosegajo v povprečju za 
8 % manjše osebne dohodke, 
kot jih imajo zaposleni v pro

metu. Zato tudi poudarjajo, 
da je nevzdržno, da bi še na
prej na svojih plečih nosili vsa 
bremena modernizacije slo
venskih železnic.

Člani delavskega sveta in 
povabljeni predstavniki občin
skih skupščin Maribor in Ko
per, direktor Luke Koper in 
pomočnik sekretarja za go
spodarstvo SRS so poudarili, 
da pomeni ustavitev del pri 
modernizaciji proge Koper— 
Šentilj velik udarec za sloven
sko gospodarstvo in vso našo 
skupnost, saj bo Slovenija s

tem postala izoliran prometni 
otok v Evropi. Nastala bo ne
precenljiva škoda za nadaljnji 
gospodarski razvoj Slovenije. 
Predlagali so, da naj v najkraj
šem času poiščejo dolgoroč
nejše sistemske rešitve za fi
nanciranje investicij v želez
nico in infrastrukturo na
sploh, morda take, kot smo 
jih našli za elektrogospodar
stvo. S tem v zvezi so ome
njali, da bi bilo kot najnuj
nejši ukrep potrebno usmeriti 
predvidene proračunske viške 
za modernizacijo železnice.

v.
SCenj
^mo
stvar 
da si

NELIKVIDNOST ZAVZEMA ŽE TAK OBSEG, DA JE LE ŠE KORAK DO KATASTROFE ukre
Preči
bolj
dužlKaj zdaj, ko smo na kritični meji se i
bolj;

,0rga

LEOPOLD KREjSE, predsednik Gospodarske zbornice SRS: »Veriga nelikvidnosti se nenehno širi in zavzema že katastrofale'
obseg ...«

Eno izmed posledic neuspeha tekočih — pravimo stabilizacijskih — ukrepov ekonomske politike 
nedvomno predstavlja tudi že kar katastrofalno zaostrovanje nelikvidnosti, saj niso plačilno sposobne 
niti tiste delovne organizacije, ki knjigovodsko izkazujejo visoko rentabilno poslovanje in veliko 
akumulativnost. Zaradi starih in neporavnanih dolgov so se nekatere delovne organizacije že morale 
odločiti za naravnost drastične ukrepe; najnovejšega med njimi pomeni ustavitev dobav Petrola 
slovenskim železarnam. ZnašU smo se, skratka, na kritični meji, ko se bo treba odločiti, kako 
razreševati nastale razmere, da bi enkrat za vselej preprečili podobne pojave, identificirali 
povzročitelje nelikvidnosti ter proti njim tudi ustrezno ukrepali.

V našem listu bomo v krajši seriji prispevkov v prihodnjih številkah spregovorih o nekaterih 
najvažnejših problemih, kijih povzroča nelikvidnost, prav tako pa tudi o načinih in poteh razreševanja 
te svojstveno jugoslovanske težave, ki ji nekateri pravijo kar rak na žiro računih. Za uvod pa 
povzemamo nekaj misli iz uvodne razprave Leopolda Krešeta, predsednika Gospodarske zbornice SRS, 
na zadnji seji upravnega odbora slovenske zbornice.

»REZULTATI BOLJŠI, 
LIKVIDNOST SLABŠA!"
Predsednik Krese je v svoji 

razpravi naštel veliko podatkov, 
ki pričajo o uspešnem poslova
nju slovenskih delovnih organi
zacij v prvih petih mesecih le
tos, nato pa nadaljeval:

»Optimistična slika, žal, hi
tro zbledi, če si ogledamo pod
jetniške finance. Ugotavljamo 
na primer, da je bilo ob koncu 
leta 1970 le 7,3 % podjetniške 
aktive v likvidnih denarnih sred
stvih. Če pa pogledamo struk
turo kratkoročnih sredstev, je 
bilo gotovinskih le 49,3 %, 
medtem ko je 30,6 % teh sred
stev zamrznjenih v terjatvah, 
20,1 % pa v zalogah. Negativno 
sliko pa nam daje tudi analiza 
strukture finančnih virov, s ka
terimi se napaja gospodarstvo. 
Le 40,3 % je lastnih virov, pre

ostalo pa so bančni in blagovni 
krediti. Posebno so se povečali 
kratkoročni krediti, ki zdaj 
predstavljajo že skoraj 41 % 
skupnih virov oziroma za 3 % 
več kot lani. To pomeni, da se 
je še povečala odvisnost gospo
darstva od poslovnih bank in 
drugih partnerjev. Pogosto je 
njihova plačilna sposobnost od
visna samo od tega, ali bodo 
pravočasno dobila kratkoročni 
bančni kredit ali pa si morajo 
pomagati s tem, da ne plačujejo 
dospelih pogodbenih obvez
nosti in si tako začasno rešujejo 
svoj poslovni položaj na račun 
poslovnih partnerjev. Veriga ne
likvidnosti se tako širi in zavze
ma že katastrofalen obseg.

Podatki povedo, da so nepla
čane terjatve slovenskih upni
kov lani narasle za 34%.'Ob 
koncu letošnjega marca so bile 
še višje in so dosegle znesek

19,13 milijarde din. Vendar pa 
račun pokaže, da je slovensko 
gospodarstvo bilančno še vedno 
aktivno, saj njegov presežek ter
jatev nad dolgovi znaša 5,68 mi
lijarde. Ker ima Slovenija veliko 
kupcev v drugih predelih Jugo
slavije, to pomeni, da njeno 
gospodarstvo na račun lastne 
nelikvidnosti znatno kreditira 
dolžnike iz drugih republik."

USODNA ZMOTA
„Po mnenju upravnega odbo

ra Gospodarske zbornice SRS," 
je dejal Leopold Krese, ,je 
splošna nelikvidnost že dosegla 
kritično mejo in je torej treba

Sredstvo za ohranitev 
svežine in vitalnosti

&

takoj odločno ukrepati. Neka
tere gospodarske organizacije so 
že začele izvajati drastične 
ukrepe do svojih dolžnikov. 
Kljub političnim in ekonom
skim posledicam, ki jih taki 
ukrepi nujno povzročijo, me
nim, da te organizacije ravnajo 
načeloma prav in poslovno. 
Drži pa tudi to, da taki indivi
dualni ukrepi ne morejo rešiti 
nelikvidnosti kot splošnega po
java, temveč so potrebni kom
pleksni družbenoekonomski 
ukrepi, ki pa jih doslej še vedno 
pogrešamo.

Značilno in usodno se nam 
zdi, da smo doslej iskali rešitve 
vedno le v saniranju posledic, 
ne pa v odpravi resničnih vzro
kov nelikvidnosti. Prav tako 
smo prepričani, da morajo re
šitve najti v okviru celotne drža
ve, na pa samo po republikah 
ah med podjetji. Na enotnem 
jugoslovanskem trgu so namreč 
enotni jugoslovanski tokovi in 
katerokoli žarišče nelikvidnosti 
v kateremkoli delu Jugoslavije 
je vedno znova lahko začetek 
novega verižnega zadolževanja, 
ki bi se v najkrajšem času spet 
razpredlo po vsej državi.

Jugoslovanski kliring, o kate
rem zdaj govorijo, ne more v ce
loti razrešiti tega problema. Za
vedati se namreč moramo, da je 
medsebojna poravnava terjatev 
samo knjigovodska operacija, ki 
pa ne more nadomestiti manj

kajočih sredstev na začetku fl* ^ 
likvidnostne verige. Ukrepal1) 
proti nelikvidnosti pa bi moral ^ 
biti usmerjeno prav na ta W 
rišča in naj bi potekalo nekak1 
takole: Par

Najprej bi morali izveš1 tal 
splošno ali obvezno klirinšk 
poravnavo v okviru cele držav1 dn 
Z njo bi identificirali primart1 se 
povzročitelje nelikvidnosti. Zs sla

nnrs
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kalno ukrepati proti tako odka c 
tim povzročiteljem, ne glede a i 
to, kdo so! Morali bi jih bodk t 
sanirati bodisi likvidirati, hkra1 2 
pa ugotoviti in sankcionira1 
tudi subjektivno krivdo za nj1 
hovo nelikvidno poslovanje. 1 

Vzporedno s tem pa bi O0 
rali ,pod nujno1 ustaviti vse k1 
vesticije v primerih, ko invest> 
tor ne izpolnjuje svojih ob ver 
nosti. Slednjič pa bi morali pre 
nehati tudi s poveličevanje11 
materialnih kazalcev proizvod 
nje, ki se vzdržuje umetno,: 
fiktivnimi sredstvi in na račrk 
upnikov, ter sprejeti splošno of 
čelo, da lahko vsakdo posluj' 
samo v obsegu realnih sredste' 
s katerimi razpolaga, pa naj1 
bodo ta sredstva iz lastnih ali ? 
iz bančnih virov." is -ru!

----------------------------------------------------- -

V tovarni 
sladoleda

v_____________________________________ /

Pred trinajstimi leti so v Ljubljanskih mlekarnah začeli 
prvi v Jugoslaviji izdelovati trajnejše sladolede. Na primi
tivnih strojih so izdelovali znane „lučke“. Iz skromnih 
začetkov pa se je sladoledarski oddelek v nekaj letih razvil 
v močan obrat Ljubljanskih mlekarn. D.nes dela v sezoni 
55 zaposlenih 25 vrst sladoleda različnih okusov in oblik. 
Milijone lučk, lončkov in kornetov razpošiljajo po vsej 
državi, čeprav je konkurenca že zelo močna. Osem je že 
proizvajalcev tovrstnih sladoledov v Jugoslaviji s kapa
citeto, ki bi zadoščala najmanj za dve ali tri države, kot je 
naša. V Ljubljani izkoriščajo stroje le 40-odstotno, čemur 
pa je kriva le konkurenca na tržišču. Prodaja sladoledov 
zahteva namreč številne hladilne naprave. Od velikih ka
mionov, področnih hladilnic, manjših kamionov pa do

prodajnih vitrin in konzervatorjev. Vse pa velja velike de
narje, tako da v kratkem času ni bilo možno izkoristiti vse 
možnosti za prodajo.

In kako se naredi lučka ali kornet? Tisto, kar zmešajo v 
velikih ,,loncih“ na začetku, je njihova skrivnost. Povedo 
le to, kar je predpisano: 12 % mlečne tolšče in 16 % slad
korja. In preostalo? Vse za prijeten okus? To »sladko 
godljo11 pustijo zoreti 6 do 12 ur, potem pa v zmrzovalnik, 
ki naredi »čudež! “ Iz njega pride še enkrat več, kot gre 
notri. Dodajo namreč 100 % zraka. Brez tega bi namreč 
dobili trd led. Ohlajena in napihana masa pa gre potem v 
stroj za polnjenje. Na ,,rotativu“ lahko naredijo do 11.000 
lučk na uro. Gotove lučke, korneti ... gredo iz stroja 
skozi hladilni tunel z - 40 stopinjami C, potem v škatle in 
v hladilnik.

Veliki rotativ za lučke (v ospredju) daje na uro tudi do 11.000 kosov »Sladka godlja , narejena po skrivnostnem receptu, zori v teh posodah še 6 do 12. ur
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TOKOVI GOSPODARJENJA

Naša AKCIJA: DELOVNE ORGANIZACIJE PO POTEH STABILIZACIJE
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..^na TULJAK, zaposlena pri či- 
'enju svežih rib (levo): „Rekla bi 

to-le: pod novim vodstvom se 
IVari obračajo na bolje; dobro je, 
a smo to vodstvo dobili prej, pre- 

so bili sprejeti stabilizacijski 
,_krePr Čeprav je v naši tovarni še 

“ l^ecej stvari, s katerimi nisem naj- 
# is] - Zad0V0Una, predvsem pa so za- 
_ Uz’ci še vedno prenizki, čeprav so 
1 Ij .ie^os izboljšali, mi upanje na 

0*jše čase dajejo nekatere drobne 
A jn večje spremembe, ki so jih naši 
^^°rgani napovedah in jih zdaj posto

poma tudi uresničujejo. Zato se mi 
zdi, da smo na dobri poti.“

Marjan ŠVAB, zaposlen pri ku
hanju rib (v sredini): „Naša skla
dišča so zdaj prazna. Po tem vidim, 
da se naš položaj izboljšuje. Zaslu
žimo pa tudi bolje, kot denimo lani, 
ker pod novim vodstvom tudi več 
naredimo. Mislim pa, da čas našega 
razcveta šele prihaja, saj je predvi
denih več modernizacij, tudi gradnja 
nove kuhinje, tako da bomo z 
manjšim trudom in stroški lahko še

več naredili. Skoraj pet let pri nas 
nismo ničesar investirali, ker pač ni 
bilo denarja, in izdatke radikalno 
zmanjšali. Zdaj bomo spet investirali 
z lastnim denarjem in regres za do
pust bomo po petih letih spet do
bili!"

Alberta GASPARINI (levo), pred- 
delavka v oddelku zelenjave: „Dolgo 
je trajalo, da smo tudi pri nas prišli 
do spoznanja, da se moramo kar naj
bolj modernizirati, da je treba drago 
ročno delo zamenjati s stroji povsod

tam, kjer je to le možno. V primer
javi z leti pred reformo in takoj po 
njej, ko smo o tem samo govorili, 
zdaj začenjamo tudi uresničevati 
napovedi in obljube strokovnih 
služb in samoupravnih organov. Ne 
gre tako hitro, kot bi radi in kot bi 
bilo potrebno, toda dejstvo je, da 
smo že dobili precej strojev, da nove 
in že plačane pričakujemo v najkraj
šem času. Večji pa bodo učinki, 
bolje bomo zaslužili in tudi hitreje 
bi se lahko modernizirali. Za to pa 
menda tudi delamo, mar ne? “

- Z delom do »čudeža«
Nadaljevanje s 1. strani)

epaflJ
notaj ^ 

ekaki
Pavletič o njihovih dosežkih 

[ZV\vi pripoveduje:
_ ... »Z devalvacijo dinatja in z 

rza aruguni stabilizacijskimi ukrepi 
^6 naa P°ložaj občutno po- 

f J fabšal. Računati smo morali s 
**ern, da bomo tudi v prihodnje 

jhorah letno uvažati kakih 6000 
^|*0n rib ali dve tretjini potrebnih 
•Jf^irovin, da bo treba še naprej 
j^.jjvažati letno za približno 

oOo.ooo dolarjev bele ploče- 
rt/ine, da bodo cene reproduk- 

j d ln drugih materialov na
de » domačem trgu naraščale in da 
>odi bodo tudi naše prodajne cene 
tkf* Zarnrznjene. Torej je bilo na

mestu vprašanje, kako bomo 
prenesli breme stabilizacije.

Rečem lahko, da si nismo na 
slepo srečo zastavih tako za
htevnega programa, kot so ga 
tudi sprejeli naši samoupravni 
organi, da bomo namreč kljub 
naraščajoči nelikvidnosti — Z 
istim obsegom angažiranih po
slovnih sredstev povečali proiz
vodnjo in izvoz. Že leta smo si 
namreč prizadevali, da bi uvoz 
tun, ki nam jih v glavnem do
bavljajo japonski ribiči, zame
njali z uvozom rib iz vzhodnih 
držav. Zdaj smo pred sklenitvijo 
dolgoročne pogodbe s Poljaki, 
ki pa nam sveže in zmrznjene 
ribe za predelavo dobavljajo že 
zdaj vsak teden sproti. Že s tem

ukrepom se zmanjšuje obseg 
potrebnih obratnih sredstev, ko 
pa bo naša hladilnica preurejena 
po sistemu kontaktnega zmrzo
vanja, se bo bistveno zmanjšala 
potreba po embalaži in s tem 
po obratnih sredstvih. Naše 
ladje, ki letno nalovijo približno 
3000 ton rib, zdaj opremljamo 
z napravami za izvlačenje mrež. 
Zato se zmanjšujejo ladijske 
posadke; stroški ulova se torej 
manjšajo. Zdaj se pogajamo z 
nekaterimi afriškimi državami, 
da bi naša flota lahko lovila v 
njihovih vodah. Če se bomo 
sporazumeli, bi to vplivalo na 
znižanje deviznih izdatkov za 
našo surovino — ribe za prede
lavo.

a nji
Iskali smo mariborsko podjetje »elektrokovina«
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ZA DELAVCA
ni Skoda denarja

Obiskali smo mariborsko podjetje elektrokovinskih izdelkov 
»Elektrokovina14. Tokrat se nismo pogovaijali z vodilnimi delavci 
|®ga 2300-članskega kolektiva, marveč s predstavniki osnovne sin- 
'Ekalne organizacije in osnovne organizacije Zveze komunistov v 
tovarni. Inž. Rajko Orešnik, predsednik sindikata, sicer tehnolog v 
tovarni, Oto Ledenik, podpredsednik sindikalne organizacije in 
v°dja plansko-terminskega oddelka za elektro motorje in agregate 
ter Stanko Slavec, sekretar osnovne organizacije ZK in tehnolog 
Materiala v orodjarni, so s stališča družbeno-političnih organizacij 
spregovorili o prizadevanjih delovnega kolektiva v zadnjem ob
dobju.

V PETIH LETIH 
ZA TRIKRAT VEC

Proizvodni program mariborske 
r-lektrokovine je znan: izdelujejo 
elektro motorje, svetilke in dušilke 
Za neonsko in flourescentno razsvet- 
tjavo. Elektrokovina je tudi edina 
tovarna v državi, ki proizvaja take 
dušilke.

..V petih letih smo bruto produkt 
Povečali od 100 milijonov na 300 
'Udijonov dinarjev," je povedal pred- 
sodnik osnovne sindikalne organi- 

„Takšen skok v povečanju in 
razširitvi proizvodnje ter povečanje 
Produktivnosti - le-ta je v obrav- 
lavanem obdobju porasla za 90 od

stotkov - so nam omogočila smo
trna vlaganja sredstev v modemi- 
aacijo proizvodnje in organizacijo 
dela ter izboljšanje tehnoloških po
stopkov. V zadnjih dveh letih so 
uaše naložbe znašale 35 milijonov 
dinarjev, v petih letih pa skupaj 61 
milijonov dinarjev."

K temu je treba dodati, da so lani 
izvozili izdelkov za 2,1 milijona do- 
farjev na tržišča s čvrsto valuto. Pri 
izvozu so na prvem mestu dušilke, 
saj so jih prodali za 1,4 milijona 
dolarjev, na drugem mestu pa elek

tromotorji, za katere so iztržih 
700.000 dolarjev. Pri vsem tem pa 
so v mariborski Elektrokovini v zad
njih petih letih povečali cene svojim 
izdelkom v poprečju le za 3 %!

1000 DINARJEV
NAJNIŽJI OSEBNI DOHODKI
Stabilno gospodarjenje, katerega 

osnova so dejanski rezultati dela ne 
pa zviševanje cen izdelkom, je omo
gočilo, da je kolektiv izvedel tudi 
nekatere premike pri nagrajevanju 
za opravljeno delo. Merila nagra
jevanja so izoblikovali tako, da so vsi 
vštevši z zaposlenimi v upravno- 
tehničnem vodstvu podjetja stimu
lirani z rezultati poslovanja celot
nega podjetja.

Pozornost pa ob tem vzbuja spod
nja meja osebnih dohodkov, saj 
znaša v tem podjetju 950 dinarjev.

,.Sindikalna organizacija mesečno 
spremlja, koliko delavcev zasluži 
manj kot 950 dinarjev," je povedal 
Oto Ledenik, podpredsednik osnov
ne sindikalne organizacije. „V janu
arju letos, ko smo se dogovorili za 
tako spodnjo mejo osebnih dohod
kov, se je znašlo na spisku le 20 de
lavcev, ki so prejeli manj kot 950

dinarjev. Kasneje se je ta številka še 
zmanjšala in prepričan sem, da 
danes v tovarni ni več delavca, ki bi 
zaslužil manj kot 1000 dinarjev na 
mesec."

REŠENIH
400 STANOVANJSKIH 

PROBLEMOV
Uspešno gospodarjenje podjetja v 

zadnjih petih letih je kolektivu Elek- 
trokovine omogočilo, da pridno 
polni sklad skupne porabe, iz kate
rega črpajo sredstva za razreševanje 
stanovanjskih problemov in za druge 
skupne potrebe.

„Za rešitev stanovanjskih vprašanj 
smo v zadnjih petih letih namenili 
16,3 milijona dinarjev in s tem de
narjem zagotovih stanovanja 400 
družinam," je pojasnil sekretar 
osnovne organizacije Zveze komu
nistov Stanko Slavec. „Od tega smo 
8,2 milijona porabili za nakup sta
novanj 140 družinam, 8,1 milijona 
dinarjev pa smo razdelih kot kredit 
260 delavcem za gradnjo družinskih 
hišic."

Ko še naštevamo, kaj vse dobijo 
delavci, potem moramo omeniti 
tudi, da je letos v Elektrokovini pre
jel vsak zaposleni po 600 dinarjev 
regresa za dopust, za prevoze na 
delo in z dela porabijo letno blizu 
650.000 dinarjev, k stroškom za 
toplo malico, ki velja delavce le 1 
dinar, pa primaknejo letno skoraj 
milijon dinarjev. Elektrokovina je 
tudi ena izmed redkih delovnih 
organizacij, kjer znaša nadomestilo 
za čas bolezni do 30 dni kar 95 
odstotkov rednih osebnih dohod
kov.

M. ŽIVKOVIC

Po drugi strani pa smo reor
ganizirali tudi delo v proizvod
nji. Včasih smo hkrati delali po 
deset in več vrst konzerv; me
njave proizvodnega programa so 
bile tako rekoč na dnevnem 
redu. Zdaj delamo tisto, kar gre 
najbolje v denar, torej pet ali 
šest artiklov skozi ves mesec.

Na podlagi vsega tega in upo
števaje še druge ,drobnjarije‘, 
smo računali, da bo tudi denar 
za nove investicije v opremo in 
stanovanja, da bomo imeli sred
stva tudi za višje osebne dohod
ke, da bomo — prvič po petih 
letih — ljudem spet izplačali de
nar za regres. Ta naša predvi
devanja so se uresničila skoraj v 
celoti!"

REZULTAT: ODLIČNO!
V prvih šestih mesecih letoš

njega leta je obrat IRIS za 36 % 
presegel „tonažo“ lanske pro
izvodnje v istem času, tak rezul
tat pa je dosegel s 5 % manj de
lovnih ur. V obratu ARGO kot 
drugi proizvodno-predelovalni 
enoti je bila proizvodnja v pr
vem polletju sicer za 4 % manj
ša kot v lanskih prvih šestih me
secih, toda dosegli so jo ob 
19 % manj opravljenih delovnih 
urah. Te številke pričajo o moč
nem porastu produktivnosti.

Pomembnejše kot rast fizič
nega obsega proizvodnje pa so 
za kolektiv kombinata DELA
MARIS nekatere druge ugoto
vitve. Vso proizvodnjo sproti 
razprodajo, da narašča izvoz. 
Za letos so predvideli 10% 
večji izvoz kot lani. Podatki za 
prvo polletje kažejo, da so do
segli nekaj manj kot polovico 
letnih izvoznih načrtov in da 
bodo brez težav dosegli letni 
izvozni načrt v višini 2,6 mili
jona dolarjev. Pri tem se posto
poma zmanjšuje izvoz na klirin
ška področja, narašča pa izvoz 
na tržišča s konvertibilno va
luto, kamor bodo letos izvozili 
že štiri petine vsega blaga.

Iz vseh naštetih ,.naslovov" 
se kolektivu kombinata DELA
MARIS stekajo dohodki, na ra
čun katerih so povečah osebne 
dohodke za nekaj manj kot 
30 % in dosegli povprečje 1350 
din. Za modernizacijo proiz
vodnje bodo porabili kakih 8 
milijonov dinarjev, vsem zapo
slenim bodo izplačali regrese, 
približno milijon dinarjev pa na
menili za stanovanjsko gradnjo. 
Če že govorimo o čudežu, po
tem je na osnovi povedanega 
razumljivo, da so ta „čudež“ 
povzročili sami s premišljenim, 
načrtnim in vztrajnim delom.

MILAN GOVEKAR
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KRIZA
ZAUPANJA

I OB DOGODKIH V KRANJSKI SAVI
Prekinitve dela, do katere je minuli teden prišlo v kranjski 

„Savi“, ni povzročila morda nelikvidnost, ali pa druge po
dobne težave, ki pestijo mnoga naša podjetja, v katerih pa 
vseeno ne prihaja do stavk. Prav zaradi tega stavka v „Savi“, 
ki poslovno stoji na trdnih temeljih in katere interna zakono
daja velja za zgled, še toliko bolj zasluži analizo, ki bi po
jasnila, zakaj je do nje prišlo. Prepričani smo, da bodo v 
„Savi“ takšno analizo naredili, nam pa naj bo dovoljeno, da 
na podlagi informacij o dogajanjih v tem kolektivu, ki so 
nam na voljo, poskusimo k tej analizi prispevati nekaj misli.

Najprej nekatera dejstva:
„Sava“ je trdno podjetje; njeni delavci znajo delati, po

slovno vodstvo pa se zna prilagoditi vsakemu položaju. Do
kaz za to je, da so zelo hitro prebrodili hude težave, v katere 
so zašli zaradi devalvacije dinarja; takoj so naredili rebalans 
gospodarskega načrta in krepko poprijeli za delo. Uspeh ni ‘jj 
izostal: ob osebnih dohodkih, ki so nad slovenskim po- - 
prečjem, so več kot uspešno zaključili polletni obračun, za 
izplačila osebnih dohodkov pa jim ves ta čas niso bili po
trebni bančni krediti.

Nadaljnje dejstvo je, da je samoupravni sistem v „Savi“ 
urejen tako rekoč vzorno, da ta ocena velja za interno za
konodajo in da bi to lahko rekli tudi za sistem informiranja v 
tem podjetju. Toda zadnji dogodki v tem kolektivu opozar
jajo, da je vsa ta ,,vzornost" verjetno bolj formalna kot pa 
dejanska, da so v „Savi“ v oblikah samoupravljanja verjetno 
prišli mnogo dalj kot pa v njegovi vsebini Če bi bilo dru
gače, potem - vsaj po našem mnenju - do zadnjih do
godkov v tem kolektivu enostavno ne bi moglo priti..

Kot je znano, je do prekinitve dela v „Savi"prišlo zaradi 
osebnih dohodkov, ki so bili v juniju za kakih 20 % nižji kot 
v maju. Tega pa, da so bili majski dohodki toliko višji zato, 
ker so imeli en delovni dan več kot v juniju, ker so delali 
tudi eno soboto in zato dobili izplačane nadure in ker so 
hkrati dobili izplačan tudi,,dobiček" za prvo tromesečje v 
višini 10 % poprečnega mesečnega dohodka — tega delavcem 
ni nihče povedal pravočasno in na razumljiv način. Res je, 
da so bili v delovnih enotah tri dni pred izplačilom osebnih 
dohodkov izobešeni spiski zaslužkov vseh delavcev in da je 
interni „Informator" „pojasnil", kako je z osebnimi dohodki 
v juniju. Vendar pa so delavci izvedeli samo to, koliko so 
zaslužili, ne pa tudi, zakaj so zaslužili manj kot v maju - 
kajti „pojasnilo“ v ,,Informator ju" je bila računovodska la
tinščina, ne pa beseda, ki bi bila vsakomur razumljiva. Zato 
so se delavci pred odhodom na letni dopust čutili prikraj
šano pri osebnih dohodkih, čeprav so dobili tudi regres za 
dopust v višini 400 din na zaposlenega. Samo mimogrede: ta 
regres je bil izplačan kot,,nagrada" — zakaj?

Znano je, kako so potem potekali dogodki, ki so izpričali 
veliko nezaupanje delavcev do samoupravnih organov pod
jetja, do vodstva podjetja in do političnih organizacij v njem. 
Očitno je, da je kolektiv ,,Save" v krizi - ne v poslovni krizi, 
temveč v krizi zaupanja v vse tiste dejavnike, ki bi morali biti 
njeni trdni stebri. Če ne bi bilo tako, potem bi svoje pro
bleme urejali znotraj „Save", kjer so imeli za to vse mož
nosti, ne pa na ulici!

Ni brez pomena, da se je ob prekinitvi dela v „Savi" 
velika večina njenih delavcev držala ob strani, nekako rezer
virano in da so najaktivnejši bili tisti delavci, ki eksistenčno 
niso trajno povezani s „Savo“. To sicer zasluži razmislek, 
vendar pa drži, da so ,,pravi Savčani" to dopustili, namesto 
da bi dogajanja vzeli v svoje roke. To pa najbrž ne more 
pomeniti nič drugega kot splošno nezaupanje v vse tiste de
javnike, ki smo jih že omenili in za katere smo rekli, da bi jj 
morali biti najtrdnejši stebri „Save". 4

Vse kaže, da je v „Savi" potrebno preveriti marsikaj tega, £ 
kar je do zadnjih dogodkov bilo videti dobro urejeno: po- 4 
trebno je preveriti, kako globoko je zares seglo samouprav- £ 
Ijanje, kakšna je dejanska vloga delavskih svetov enot, kakšna 4 
je dejanska vloga vodij teh enot, kakšna je dejanska vloga £ 
političnih organizacij v podjetju, vštevši seveda sindikata. 4 
Videti bo treba, kaj je tisto, kar povzroča krizo zaupanja, kje £ 
ta kriza nastaja in kdo jo povzroča. Ko bo ta diagnoza nare- £ 
jena, bo kolektiv „Save", ki je uspešno premagal že toliko £ 
težav, prav gotovo znal poiskati tudi zdravila za tiste bolezni, £
ki tlijo v njegovem organizmu. MILAN POGAČNIK *

Gozdno
gospodarstvo
LJUBLJANA

s sedežem v LJUBLJANI, Tržaška cesta 2

• preko svojih obratov proizvaja in prodaja vse vrste 
gozdnih sortimentov

• opravlja gozdno gojitvena dela

• gradi ceste ter osnavlja gozdne plantaže in inten
zivne nasade

Kolektiv čestita vsem delovnim ljudem za dan 
vstaje — 22. julij!
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IZ ŠESTIH REPUBLIK

KAKO DELITI?
Razponi v osebnih dohodkih so relativno nizki # Kljub stisnjenim razmer-- 
jem pri zaslužkih je naša glavna naloga zvišati najnižje osebne dohodke

... v jugoslovanskih sindikatih

I
O ŽIVLJENJSKIH 

STROŠKIH

i
I
I
I

Na razširjeni seji mestnega odbora sindikata delavcev industrije in 
rudarstva mesta Zagreb so člani razpravljali predvsem o življenjskih 
stroških in o minimalnih osebnih dohodkih. Na seji je prevladalo 
mnenje, da se sindikati doslej niso dovolj zavzeli za to, da bi odpravili 
osebne dohodke pod 800 dinarjev. To nalogo bo treba v prihodnje 
toliko resneje opraviti, kajti podatki o življenjskih stroških iz
pričujejo naravnost porazno podobo. Tako bi na primer moral biti po 
nekaterih analizah že v letu 1969 minimalni osebni dohodek vsaj 
1000 dinarjev, da bi se nekako še preživela 4-članska družina. V 
strukturi takega dohodka predstavljajo stroški prehrane 35 %, oblače
nja 36 %, za stanovanjske najemnine gre 15 %, preostanek pa za dru
ge življenjske potrebščine. Prehrana je po tej analizi upoštevana le z 
220T) kalorijami na osebo. Če pa upoštevamo porast cen, in to v letu 
1970 za 17 %,'v letu 1971 pa za nadaljnjih 13 %, potem bi moral biti 
tak minimalni osebni dohodek v 4-članski družini najmanj 1370 di
narjev. In če se sindikati še vedno zavzemajo, naj bi znašal minimalni 

, osebni dohodek v Zagrebu vsaj 800 dinaijev, potem pravzaprav to 
pomeni, da se v bistvu zavzemajo le za zagarantirani minimalni osebni 
dohodek, ki naj bi ga zagotovila družba. Zato po mnenju udeležencev 
seje mestnega odbora sindikata delavcev industrije in rudarstva Za
greba zahteva sindikatov o minimalnem osebnem dohodku 800 di
narjev ni niti pretirana niti nerealna.

I
I
I
I
I

Po sedemnajsti seji predsedstva ZKJ, še zlasti 
pa po izteku drugega kongresa samouprav
ljavcev, je postalo povsem očitno, kako kaže v 
prihodnje deliti dohodek, če želimo poglobiti 
samoupravne odnose v naši družbi ter dosledno 
uresničiti načelo delitve po rezultatih dela. Sin
dikati so se dolžni odločno usmeriti v razre
ševanje vseh tistih vprašanj, ki izvirajo iz ne
razvitih odnosov delitve po delu, predvsem pa 
sodelovati pri oblikovanju dmžbenih spora
zumov o delitvi dohodka in osebnih dohodkov. 
S skupnimi prizadevanji naj bi dosegli, da bomo 
v gospodarski politiki mnogo bolj kot doslej 
upoštevali socialne razlike in življenjsko raven 
delavcev z nizkimi osebnimi dohodki

Zastavlja se torej vprašanje, kako v prihodnje 
deliti dohodek, da bodo tisti, ki zaslužijo malo, 
dobili več, vendar pa deliti tudi tako, da bo 
proizvodnost dela še naprej rasla. Nekateri na 
primer, predlagajo, naj bi znižali le razpone med 
osebnimi dohodki in — zastavljeno vprašanje bi 

'bilo razrešeno.
Vendar ni tako! Računi kažejo, da bi morali 

razdeliti samo 18 % celotne vsote za osebne do
hodke, pa bi imeli vsi zaposleni enake osebne 
dohodke. V 24,3 % delovnih organizacij je 
namreč razpon 1 proti 2, v 28,5 % 1 proti 3, v 
23,5 % pa 1 proti 3,9. Manj kot četrtina delov
nih organizacij ima torej večje razpone kot 1 
proti 4.

Čeprav so razponi osebnih dohodkov rela
tivno majhni in jih bo zato treba v posameznih 
gospodarskih organizacijah in panogah še po
večati, je vendar naša prioritetna naloga po

večati najnižje osebne dohodke. Ti sedaj v mno
gih primerih ne zagotavljajo minimalne živ
ljenjske ravni zaposlenih in njihovih družin. 
Vprašanje pa je, kje dobiti denar za povečanje 
teh osebnih dohodkov. Če bi hoteli slišati od
govor na to vprašanje, bi morali pregledati ce
lotno poslovanje delovnih organizacij in davčno 
politiko naše družbe. V delovnih organizacijah 
je treba pregledati predvsem, kako se deli do
hodek. Prav gotovo bo težko povečati sredstva 
za osebne dohodke, če ima podjetje preveč
ambiciozne investicije. Ne smeli bi se torej od
ločati za investicije, dokler velik del zaposlenih 
dobiva dohodke, ki ne zagotavljajo minimalne 
življenjske ravni. Tudi davčna politika bi morala 
doživeti spremembe. Zalak čakati na celovite 
rešitve, če je mogoče precej napraviti že z del
nimi ukrepi?! Lahko bi, denimo, najnižje oseb
ne dohodke oprostili različnih prispevkov, iz 
katerih plačujemo splošno porabo. To ne bi bil 
,,napad na delitev po delu“, kot bi lahko kdo 
rekel, ampak le uresničitev načela, naj za sploš
ne družbene potrebe prispevajo več tisti, ki več 
zaslužijo. Nelogično je namreč, da daje za 
vzdrževanje države, vojske, šolstva in vseh dru
gih družbenih potreb enak odstotek svojega do
hodka tisti, ki zasluži 7.000 din mesečno, in 
tisti, ki zasluži toliko v letu dni. Glavni vir za 
povečanje osebnih dohodkov ljudi, ki pridno 
delajo, a malo zaslužijo, pa je prej ko slej mo
goče odkriti le hkrati z odpravljanjem vzrokov 
in možnosti za življenje na račun kolektivnih ali 
družbenih rezultatov rteln ?i-rr.*c„ •
račun.

Kdo
dviga
cene

stanovanj?
Stanovanja so se v zadnjih 

petih letih podražila za 
100 %. Kakšna je struktura 
stroškov? Stroške izgradnje 
je treba deliti v tri skupine.
V prvi so takoimenovani in
vesticijski stroški: odkup
zemljišča, komunalije in iz
delava projekta. V skupnih 
stroških dosegajo ti stroški 
23,5 %. V drugi skupini so 
stroški za gradbena dela, ka
terih udeležba je 36,72 %, v 
tretji pa obrtniško-instala- 
cijska dela, ki so v skupnih 
stroških udeležena z 
39,78 %.

Analiza gradbenih stro
škov kaže, da odpade na 
ceno gradbenega materiala 
20,19 %, na dohodek grad
benih delavcev pa 16,52 %.
V ceni dela gradbenih de
lavcev odpade na osebne do
hodke neposrednih proizva
jalcev le 3,53 %, na režijo pa 
12,99 %. Očitno je torej, da 
za visoke cene stanovanj niso 
kriva le gradbena podjetja.

Koliko investiramo? I
Uradni podatki povedo, da 

je bila investicijska potrošnja v 
mesecih od januarja do aprila za 
17% ali 1800 milijonov din 
večja kot v istem obdobju lani. 
To povečanje pa je bilo po re
publikah naslednje: Hrvaška je 
letos porabila za investicije 761 
milijonov din več kot lani, Slo
venija 404, Srbija 306, Črna 
gora 183, BiH 111, Makedonija 
pa le 4 milijone din več kot la
ni. Tabela s podatki, koliko je 
katera republika „potegnila“ iz 
skupne vsote za investicije — 
11.466 milijonov — pa nam da 
naslednje zaporedje: Srbija
34,4%, Hrvaška 27,5%, Slo
venija 16,4%, BiH 10%, Ma
kedonija 7,1 % in Črna gora 
4,6%.

Seveda pa pri takih primer
javah niso pomembne le števil
ke, ampak predvsem obseg go
spodarskih zmogljivosti v re
publikah. Normalno je, da ima
jo gospod irsko močnejše re
publike tudi večje investicije v 
skupnih absolutnih zneskih. 
Toda treba je vedeti, da je za

splošno jugoslovansko bilanco 
investicijske porabe pomembno 
predvsem to, kako bodo inve
stirale „velike republike". Vsak 
odstotek dviga investicijske po
trošnje velja namreč v Črni gori 
3, v Hrvaški pa 25 milijonov 
din! Ali: od skupno 30 % dviga 
investicij v Hrvaški je treba 
vzeti samo 7 %, da pokrijemo 
vseh 54 % dviga investicij v Črni 
gori. Zaradi vsega omenjenega 
ni pomembno le, kakšne so in

vesticije v posamezni republiki, 
temveč koliko posamezna re- 

' publika vpliva na skupne toko
ve investicijske porabe v Jugo
slaviji. Vsaka republika namreč 
vodi „svojo“ ekonomsko in in
vesticijsko pohtiko. To je vse
kakor dobro, ni pa dobro, če 
pozabljamo ali zanemarjamo 
dejstvo, da lahko neprimerne 
poteze posamezne republike 
prizadenejo poleg nje tudi vse 
druge. -pik

I
I

Se letos 
srednje

ročni 
plan

I

Škodljiva
TEKMA

I
I
I

Investicijska in osebna po
raba postajata hudi žarišči infla
cije. Osebni dohodki in investi
cije so se v zadnjih mesecih 
dvignili za 19 %, statistiki pa 
trdijo, da osebni dohodki še 
naprej rastejo. Po 30. aprilu so

PRIKOLICA ZA DOPUSTNIŠKE DNI

jih povečali vsi, ki so to mogli
— vštevši z zvezno vlado! Oseb
ni dohodki rastejo hitreje kot 
življenjski stroški — le-ti so se 
dvignili za 12 %.

Očitno je, da investicijska in 
osebna poraba diktirata nov 
dvig cen: samo v preteklem me
secu so se cene na debelo dvig
nile za 2,6% ali skoraj za to
liko, kot drugod po svetu na
vadno v vsem letu. Če je delav
skemu razredu sploh kdaj bilo 
treba dati možnost, da se bori
— v obliki sporazuma o oseb
nem dohodku — za svoj polo
žaj, je to danes. Jasno je nam
reč, da samo z dviganjem oseb
nih dohodkov in brez stabilnih 
cen, tržišča in gospodarstva ni 
mogoče zagotoviti stabilnejše 
življenjske ravni. lipik

I

Po predvidevanjih go
spodarstvenikov bomo 
srednjeročni načrt razvo
ja Jugoslavije sprejeli do 
konca leta, opirali pa ga 
bomo na dolgoročne pro
jekcije razvoja, ki jih do
slej nismo imeli. Konzor
cij 14 inštitutov je nam
reč izdelal preliminarni 
dokument o konceptu 
dolgoročnega razvoja Ju
goslavije, pa tudi komi
sije ZIS pospešujejo izde
lavo dolgoročne koncep
cije razvoja energetike, 
prometa, kmetijstva, in
dustrije, turizma itd.

I
Marsikaj je že uskla

jenega. Da pa bi bila ce
lotna družbena reproduk
cija čim uspešnejša, so 
načrtovalci predvideli 

| najvišja vlaganja v moder
nizacijo gospodarstva. 
Krepili bomo tiste dejav
nosti, katerih zaostajanje 
je postalo cokla razvoja, 
in tiste dejavnosti, ki so 
značilne za razvita gospo
darstva. Načrt predvideva 
7-odstotno letno stopnjo 
rasti, leta 1975 pa že 
1000 dolarjev narodnega 
dohodka na prebivalca 
Jugoslavije.

I
I
I

Predsednik izvršnega sve(
SR Hrvaške DRAGI 
HARAMIJA na IV. kon 
renči ZK Hrvaške:

„Menim, da bodo tudi najvi? ^ 
politični organi v Jugoslaviji človek 
rali posebej razpravljati o vwSe £e 
šanju zunanjetrgovinskega (tanja 
deviznega režima, ker je iGregoi 
vzdržno, da smo v vseh siste?^. ® 
skih vprašanjih le dosegli nek 1 
predek, da že vidimo neke 
šitve, kadar gre za banke, ' 0r 1 
davčni sistem in za različna d^^htou 
ga vprašanja, da pa se hkrati'hvi, j, 
tem izredno pomembnem p^jer c 
blemu, ki je za Hrvaško ne saPtrja]^ ,

............. N, 1ekonomskega, temveč sedaj tP 
že političnega pomena, nisi1 
mogli premakniti z mrtve toči

upora
“fganiZaradi tega sedaj to vpraša®r° 

---- i..:„------ - ----- elV5611'
,ot4a na

ocenjujemo ne samo kot 
nomsko, temveč tudi kot p0' 
tično vprašanje. In če bi seda) Pa Se 
tega stališča ocenjevali, kaj P^Phišči 
vzredi* nestabilnost v Jugoslavthe? ! 
in kateri so ti vzroki, ki včatij 
netijo medrepubliške in nad0 n 
nalne strasti, potem bi mo^bitj, 
reči, da so v precejšnji meri t^ lcdo ] 
log za te razprtije tudi ta
šena sistemska vprašanja 
roma zavlačevanja njihove uf0, U1
ditve. Prepričan sem, da bi ° j, be 
njihovem uspešnem razreševan)*'*® b 
lahko mnogo hitreje obračun^ Ta se 
s šovinisti in nacionalisti tet L 
vsemi tistimi, ki pogosto P10 
dobivajo na pomenu in se Volf, 
vključujejo v naše politično ži(' 
Ijenje prav s tem, da izkoriščaj1 
omenjene slabosti."

Podpredsednik ZIS dr. 1^’ 
KOV SIROTKOVIC na IV 
Konferenci ZKH: Ti

..Razloge, zaradi katerih 
smo sprejeli nekaterih sistemski*: _ 
rešitev oziroma razloge za ML *! 
likšno počasnost pri sprejemanimi jQ 
teh rešitev moramo iskati pt^Žavi 
vsem v dejstvu, da obstajajo nataJein 
sprotna stališča tudi glede nek^re«, 
terih temeljnih vprašanj s P°^evaii 
dročja gospodarskega sistem4^
Ta nasprotja v stališčih so
»»cm rezultat posameznih n3'.^ 
sprotij v materialnih interesih^^ 
saj bodo načelne rešitve v gosp0^ 0 
darskem sistemu nujno spilit ij, 
menile tudi materialne odnose 'pdst 
in to v smislu uveljavljanja g°fensl 
spodarsko bolj upravičenih oi' Ce 
nosov med gospodarstvom in ne\‘ai d 
gospodarskimi dejavniki, kakoh 'e' 
tudi v smislu mednacionalnih 
regionalnih ekonomskih odncoij^ 
sov. / »e bi
Predsednik CK ZKS FRAN<fc^ 
POPIT v izjavi za „4. julij* bedi

..Posebej bi želel poudariti,^" 
zakaj je danes, vloga tiska takc|j 
aktualna. Z ustavnimi dopoln&bcjjj 
postavljamo v Jugoslaviji mnoge|>tavi 
stvari na drugačne temelje: zel°lenti 
je poudarjena vloga dogovarjanj4 V; 
in nujnost spoštovanja in upošte-tosu 
vanja vseh interesov. Ustvarjaln0r.je 
razčiščevanje pogledov in stališ^** 
tudi preko tiska lahko mnogo^J 
prispeva k večji učinkovitosti)^1 
delovanja naše družbe. V Jug®" sub0 
slaviji se sicer med seboj vsaj re' tata, 
lativno dobro poznamo, vendatprvi, 
pa sem vseeno prepričan, da teg4 Iona 
medsebojnega spoznavanja ni-aa 1 
koli ni dovolj. Od slovenskeg4 ^ 
tiska želimo in pričakujemo, d4 
nas dobro informira o uspehih ^ 
težavah, težnjah in možnosti)1 tep^ 
drugih republik in pokrajin, kel sedi 
vemo, da prav to lahko največ steb 
prispeva k boljšemu medseboj- Pod 
nemu spoznavanju v vsej Jugo- <1ite
slaviji."
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Gospodarstvo Črne gore
Gospodarske razmere v Črni 

gori so skrajno neugodne in 
niso v skladu s sprejetimi načeli 
ekonomske politike. Neskladje 
med proizvodnjo in porabo 
raste. Industrijski izdelki so se 
prve štiri mesece podražili za 
11,7 %, maloprodajne cene in 
storitve pa za 12,1 %. Repro
duktivna moč gospodarstva se 
ne krepi, stroški za investicije 
pa so se v primerjavi z lanskimi

dvignili za 50 %. Industijska 
proizvodnja se je do aprila dvig
nila'le za 1,6 %, kmetijstvo stag
nira. Napredek pa ugotavljajo v 
gozdarstvu, gradbeništvu in še 
posebej v turizmu. Uvoz se je 
dvignil za 82 %, izvoz pa upadel 
za 9 %.

Poslanci črnogorske skup
ščine so ugotovili, daje izhod iz 
takšnih razmer v povečanju 
proizvodnje in produktivnosti,

v medsebojnem povezovanju, 
večjem izvozu, izboljšanju ka
drovske strukture itd. Zelo po
membna je za Črno goro dogra
ditev proge Beograd-Bar, za kar 
bo treba najti dopolnilna sred
stva — 500 milijonov dinarjev. 
Zakon o začasnem financiranju 
zagotavlja le 180 milijonov, 
Črna gora pa je pripravljena 
vzeti kredit v celotni višini, ven
dar bi ga morala takoj dobiti.
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IZ NAŠE DRUŽBE

r Podobe 
Našega 

časa

ga
je .
sisK1

Saj to je tisto, kar dela 
nji nj ioveku največ preglavic, če 
o vp se že resno loteva kandidi

ra slovenskega junaka 
r^oija: kriterijev ni! Ne 

neki^r1’ različne kadrovske 
;ke C^sije ti jih zdrdrajo ko
ke, ;Uk°r hočeš: takega, ki je za 
na pripravljanje, ki pošteno 
krati' *vi, kj jma Ugie(j v okolju, 
n p1.5er deluje, ki ima (ne ki- 
5.^!) razredni odnos itd. Pa 

ko so takile kriteriji 
t0a)ii uP°rabni kvečjemu še za 
ašal^Sanizacije, ki nimajo dosti 

t eP^^de in največ do občine, 
t polica našega narodnega junaka 
sedaj ;Pa se že spodobi, da se zanj 
aj PjP^če kaj bolj imenitnega,

No> pogovorimo se, kak-

rirafLj A*1 človek, ki bi mu 
neif^0.kaj mogel! Najbolje je,

! je koristen, vendar pa 
: uff :udf zvit; takšen, ki ve, kdaj 
bi oUe treba odstopiti in kam iti, 
:vaflj' a bi še drugih ne potegnil 
tei ^ Se*,°j- Nekaj takšnih vzo-

>
loteP 
oži'1 

iščaj'

JA 
ilV|

h .
nskii
a trenutek sicer nimamo pri 
lairo ■ ' Podatkov o višini odškodnine, 
pre<y° Republika Italija plačuje naši
0 n%tVl Za t0.’ da njene ribiške ladje v 
iekMta>4 .moriu žabk0 spuščajo svoje

jdij 26 .m tako sodelujejo pri izpraz- 
P^Janju Jadrana, v katerem ribolov 

cas ne bo več rentabilen za 
neC)rZ' n.a splošno dokaj pomanjkljivo 

n^-^ailjeno ribiško floto. Številke 
esiltJ160 koncev tudi niso najbolj 
>sp<C/’e\?,ornembllejfe J® to, da Itali- 
;pre-.( . edškodnino plačujejo že vrsto
__ L ,® da so bila na ta način zbrana

vrnjena ja-
od'

1 '''"V -“j
ikorrjbebe
h ith^erv, ki je razposejana vzdolž

Pomembnejše je to, da Itali-

SeO-feva VSaj P°sredno 
dlC kemU območju.,

° las Pristojni organi pri tem rav- 
n^)m d°sledno, če bi torej upoštevali 
snHotrP.K, celotne industrije ribjih

tekune jugoslovanske jadranske 
ne h- ® otokov ob njej, taki praksi 

JjL0* bilo kaj oporekati. Žal, pa je 
.Nv do lanskega leta veljal povsem 

■L.tazumliiv ključ, da s temi sredstvi
in 

SR

.-.•“^umljiv
. ■ 'a,.,1 !'rajo le modernizacijo

riftji V°J tovrstne industrije v 
akorjatski in Črni gori. DELAMARIS 
lnilifta‘2°le je tako izpadel iz kombi- 
o^tta e-’ b' lahko pod enako- 

pogoji tekmoval s konku-

razPravami “P.1®'’ ^ ,u lunkcij federacije na republike 
Miseln 516za^e^a sPreniinjati tudi

>g0C!nJe
isti (j® .vzdolž istrske slovenske obale,

kd^ P^° ”na rt-, tudi italijanski ribici. Nemara
iai Drla -!. teKa ie DELAMARIS lani 

a [f/® iz teh sredstev dobil 3,5 mili-
• L , dinarje----------’— ’—

*' ^jjtaterega
Sa ari' Zdaj se v Delamarisu zavze-

ost, da ribe ne živijo samo v 
flidj"2®1? ’n južnem.Jadranu, ampak

j. 2a a dinarjev namenskega kredita, 
^terega se ie nonrei noteeovalega se je poprej potegoval 

Zdaj se v Delamarisu zavze- 
t Za to, da bi del dohodka na 

h, (jjdn odškodnine za italijanski 
ih jp?dnv v naših vodah prenesli na 
er sed Jjko Slovenijo oziroma bi 
‘č »m P zab°n, ki ureja porabo teh 
a pj, v> prilagodili tako, da bi se 
•' (jjj Enakopravnimi pogoji za kre- 
^ PoH' '2- teb sredstev potegovala vsa 

n aJetja njihove stroke in ne samo 
|nekftera.
■ - j^nkler nismo izvedeli za opisani
■ d ®?er’ si niti v sanjah nismo mogli
I .1ief“tav^at’’ da bi celo ,.ribja raču-II

ni a <. jati, da bi celo , .ribja raču- 
p/® . lahko na svoj način pogojevala 
™°Je gospodarjenja ene izmed vejBaše

rov je kaj hitro pri roki.
Se najbolj občudujem ti

ste, ki so pred leti nekje v 
Dalmaciji ukradli hrib, kaj 
hrib, goro boksita. O tem se 
je veliko govorilo, vendar 
nismo nikoli zvedeli, kam so 
jo prestavili in kdo je, to 
storil. Kakšna strašna, ne
vidna moč! Če bi se to zgo-

delovna uporabnost! Lahko 
bi bil desna roka kakšne 
kadrovske komisije, ki leta 
mečka nekakšne formulacije 
o obvezni rotaciji in reelek
ciji, od tega pa nobenega 
haska. Vse tiste, ki so se kot 
klopje prisesali v fotelje, bi z 
mezincem . . . Eh, eh, opro
stite, nekoliko sem se zasa-

mejo, menda kar v Španijo. 
Tudi ta Uk bi se dalo ime
nitno uporabiti za Gregorja. 
Naši domači direktorji in 
drugi iznajdljivci ter ustrezni 
ljudje so jo menda takole po 
francosko pobrisali le do 
Švice ali Nemčije ali pa sa
mo do kakšne funkcije na 
republiški ravni.

Koristni vzori
dilo .v Sloveniji, nam Gregor
ja ne bi bilo več treba iskati. 
In kako koristno bi ga lahko 
uporabili! Poslali bi ga na 
primer v Velenje (po druž
benem dogovoru s kilome
trino po 0,90 N-din), kjer bi 
nagrenil na kup tiste tople 
cevi, ki smo jih kupili v An
gliji in jih nesel nazaj (jasno, 
z deviznimi dnevnicami; za
kaj bi vračali drugače kot 
smo kupovali). Le naj bi mu 
kakšen Anglež kaj rekel, bi 
videl vraga! Odšel bi lahko 
tudi v Novo mesto po Inis in 
ga z dimnikom vred odnesel 
Poljakom. Kakšna neslutena

njal. Vročina, kaj hoče
mo ...

Jako všeč mi je na primer 
tudi nekdanji direktor ne
kakšne hrvaške založbe Re
publika. To jih je elegantno 
potegnil. Ko so odkrili, da z 
obema rokama razmetava 
družbeni denar in ga areti
rali, je zaupljivemu organu z 
lisicami naročil, naj ga po
čaka v predsobi uglednega 
republiškega in zveznega 
funkcionarja. Mož postave 
ga potem ni več videl. Kako 
bi ga, ko je pa odšel pri zad
njih vratih, sedel v svoj bel 
mercedes in se odpeljal čez

Tako sem poznal po ene
ga direktorja ene tovarne in 
enega kombinata, ki sta 
upravnemu odboru republi
škega rezervnega sklada kar 
naprej delala sive lase. Eden 
je zdaj zunaj, drugi pa je 
postal specialist za gospodar
ske zadeve v republiki. In 
dva direktorja v Ljubljani, ki 
sta si nabrala kup vseh mo
gočih finančnih in drugih 
grehov. Eden je še vedno zu
naj (namesto notri), drugi pa 
še naprej tiho in mimo sedi 
na repubbški veji.

No, enega, tretjega, so pa 
le morali zapreti: preveč gre

hov se je nabralo na kupu, 
da bi odgovorni ljudje, kr so 
hodili mimo, nič ne videli. 
Vendar se je ustreznemu or
ganu zasmilil v dno srca. 
Kakšna krivica! Koliko gre
hov po svetu in kako malo' 
krivcev. Zakaj naš? In so 
imenitnega zapornika vsak 
dan vozili na službeni stol
ček, da bi kazen ja ne bila 
prehuda. Huda kazen gre, 
kot je znano, človeku hudo 
na živce!

Vidite, tako je s temi 
stvarmi! Kakšna moč, kakš
na zvitost, kakšen pogum. 
Zato sodim, da slovenskega 
Gregorja ne smemo iskati le 
med vosovci ali pogumnimi 
novinarji, ampak moramo 
razširiti naša obzorja in kri
terije. Nekoč je bil človek 
junak, če je znal prav vihteti 
mesarico (Martin Krpan), še 
včeraj takšen, ki je znal do
bro sukati jezik, danes pa 
človek, ki se spozna na raz
mere in luknje.

Takšne v predpisih in 
takšne vame, kamor lahko 
smukneš, če je treba.

Smukniti pa mnogim še 
vedno ni treba nikamor. Za
kaj le, če so na varnem — 
ugledni vzori in sodobni ju
naki. VINKO BLATNIK

Ribja 
fačunica

KAKO SAMOUPRAVLJAJO DELAVCI TOVARNE KEMIN V LJUBLJANI

Zdrami sr, sindikat!
Drugi kongres samoupravljavcev je to, kar je od njega priča

kovalo predsedstvo naše partije, tudi storil. Temeljita kritična 
analiza samoupravnih odnosov v naši družbi, še zlasti pa v delov
nih organizacijah, je bila hkrati tudi spodbuda za bolj učinko
vito uveljavljanje delavcev kot samoupravljavcev.

Skušal sem ugotoviti, kako so sprejeli to spodbudo v neka
terih ljubljanskih podjetjih.

Danes vam bom povedal, kaj sodijo o svojem samouprav
ljanju v tovarni KEMIN (kemično prehrambeni industriji) v 
Ljubljani.

Na tovarniškem dvorišču 
sem spraševal nekaj delavcev:

»Sodelujete v samoupravlja
nju? Odločate o gospodarskih 
zadevah podjetja? Je delitev 
dohodka rezultat vaše skupne 
odločitve? Kdaj ste zadnjikrat 
sklepali o delitvi osebnih do
hodkov?

Nihče ni vedel povedati ni
česar.

„Se o teh zadevah nikoli 
niste pogovarjali na sindikalnih 
sestankih? Rekli so: »Člani 
smo, članarino plačujemo, 
čutimo ga pa ne!“ Nekdo je bil 
še bolj odločen: »Sindikat spi!“ 
»Zakaj spi? “ »Vprašajte odbor
nike."

Šel sem k predsedniku sindi- 
kikata.

Andrej Krašnja, kemijski 
tehnik, je predsednik njihove 
osnovne sindikalne organizacije 
od letošnjega januarja.

Pogovarjala sva se o kongre
su samoupravljavcev in o skle
pih XVII. seje predsedstva ZKJ, 
prebral sem mu nekaj sklepov 
te seje in povedal, kaj sem po
prej slišal od delavcev.

prehrambene industrije.

»Kot sindikat 
s temi zadevami

’ je dejal, »se 
resda nismo

kdove kaj ukvarjali. O kongresu 
samoupravljavcev smo v izvrš
nem odboru že nekaj govorili, 
bomo pa še. Ne vem pa, če sem 
res pravi človek za sindikat. 
Imam veliko dela v proizvodnji 
in tako se dogaja ... Politično 
in idejno nismo glasni. Po tradi
ciji se naš sindikat enkrat na 
leto ukvarja z ozimnico. Daje
mo posojila tistim delavcem, ki 
prehitro zapravijo svojo plačo, 
pa potlej ostanejo brez ficka in 
morajo nekako preživeti do pla
čilnega dne. V kolektivu imamo 
športnike, ki bi radi, da jim ku
pimo drese in športne rekvizite; 
toliko denarja pa nimamo. Sicer 
se pa toliko ukvarjamo s proiz
vodnimi težavami, da nam ne 
preostane veliko časa za sindi
kalno delo.“

In je govoril o težavah.
Primanjkuje jim surovin. 

Osnovna surovina za želatino so 
ostanki kož iz usnjarn. Te 
ostanke pa naše usnjarne raje 
prodajajo na tuje tržišče za de
vize, kot njim za dinarje. Tako 
morajo sami kupovati surovino 
v tujini, toda ...

»Izvažamo le tehnično žela
tino, vse druge proizvode pa 
prodajamo doma. Naše devizne

zaloge so majhne in zato ne mo
remo kupiti dovolj surovine. 
Imamo je komaj za mesec dni. 
Normalna proizvodnja pa terja 
zaloge najmanj za pol leta. De
lati znamo, to smo že dokazali, 
vendar pa je naša prihodnost za
radi pomanjkanja surovin dokaj 
negotova."

Zdaj delijo dohodek v zelo 
ugodnem razmerju 60 : 40 
(skladi), najnižji osebni dohod
ki presegajo 1.000 dinarjev na 
mesec in v 156-članskem kolek
tivu ni kakšnih hudih trenj.

»Imamo delavski svet in po
šlo vno-organizacijski odbor 
(bivši upravni odbor). Če kdo, 
ki ni član teh organov, želi kaj 
predlagati, pove svojo željo čla
nom delavskega sveta v obratu 
ali vodilnim ljudem v upravi. 
Vse tehtne pripombe upošte
vamo. Ni pa neposrednega odlo
čanja delavcev. Takšno nepo
sredno samoupravno bi tudi 
težko organizirali, ker delavce 
zaradi štirih izmen težko dobi
mo na sestanke. Skupaj se dobi
mo le tedaj, kadar moramo 
skupno sprejeti samoupravne 
akte podjetja."

Delajo noč in dan, ker proiz
vodnje ne smejo ustaviti. Dela
vec na primer dela najprej 12 ur 
in je 24 ur prost, spet dela 12 
ur in je prost 48 ur. Mnogi se 
vozijo iz okolice Ljubljane.

»Ni rečeno, da smo zavoljo 
vseh teh objektivnih težav vrgli 
puško v koruzo. Vemo, da bi 
delavci morali bolj neposredno 
sodelovati pri odločanju in da 
bi moral sindikat spodbujati te 
težnje. O tem smo že govorili 
na sestankih izvršnega odbora, 
boljših rešitev pa doslej še ni
smo našli."

Morebiti pa bi jih našli, če bi 
jih bolj vztrajno iskali.

JANEZ VOLJČ

To so ti 
kavelj ni!

Gostinci na naši obali so letos 
rahlo razočarani.

Od običajnega navala morja želj
nih ljudi to poletje ni kaj dosti osta
lo. V nasprotju z minulimi leti je še 
skoraj povsod prostora dovolj.

Pa ne, da bi se ljudje naveličali 
sonca in vode. Kje neki! Neumno se 
jim zdi, da bi težko prihranjen denar 
na debelo trošili za vse prej kot so
lidne gostinske usluge. Pa gredo dru
gam. Tja, kjer denar bqlj cenijo ...

Na naši obali ima človek pogosto 
občutek, kot da bi se začeli ubadati 
s turizmom šele včeraj. V borih ne
kaj dneh utegnete namreč doživeti 
prav čudne stvari. Na primer:

- da vas vržejo iz lokala (pri
vatne gostilne), ker ste si tja prišli 
pogasit le žejo, ne pa tudi na večerjo 
(lastniku sem svetoval, da razobesi 
pred vhodom napis »samo za 
lačne");

- da morate v trgovinah odšteti 
za nekatere uvožene tobačne izdel
ke (cigare) natančno 100 % več, kot 
v krajih, ki so le malce oddaljeni od 
morja;

- da dobite le redkokje račun, 
kar vliva človeku le nezaupanje;

- da vas tudi v na pol praznem 
lokalu nadere natakarica, ki jo vljud
no prosite za postrežbo, in pravi, da 
se bo z vami pogovarjala takrat, ko 
bo imela čas;

- da morate odšteti v navadni 
gostilni poleg morja za porcijo sar
delic štirikrat toliko, kot recimo v 
Ljubljani, itd., itd.

Brez pretiravanja, tako je s to 
stvarjo. Kdo ve, kaj bo čez nekaj let, 
če bomo s to prakso nadalje
vali. ...? A. UL.

Petindvajset voženj po toboganu v dveh urah je bil minuli četrtek 
za Primožka rekord. Po zadnjem »spustu" se je s šklepetajočimi 
zobmi zleknil na sonce, da bi si pridobil novih moči. — A. AGNIČ

NOVO
0

NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO

V založbi CZP »Delavska enotnost« Je Izšla knjiga:

»Drugi kongres samoupravljavcev Jugoslavije«
Knjiga obsega dva dela z naslednjo vsebino:
• uvodni in sklepni govor tovariša Tita
• retenat Edvarda Kardelja na plenarni seji H. kongresa
• uvodne obrazložitve predsednikov kongresnih komisij — tovarišev Dušana Pe- 

troviča-Saneta, Mllentija Popoviča, Kira Gligorova in dr. Vladimira Bakariča
• poročila o delu komisij
• izvlečke iz vseh razprav slovenskih delegatov
• razpravo predsednika ZIS Mitje Ribičiča
• resolucije in odloka kongresa
• spisek vseh delegatov na kongresu iz SR Slovenije

CENA OBEH DELOV KNJIGE V PREDNAROČILU JE 36 DINARJEV.

NOVO NOVO NOVO
Z

§oNepreklicno naročam pri ČZP »DELAVSKA ENOTNOST«, Ljubljana, Dalmatinova 4
................................................  izvodov knjige »II. KONGRES SAMOUPRAVLJAVCEV
JUGOSLAVIJE« po ceni 36.— dinarjev in ............................................. .1.......  izvodov
glavnega referata Edvarda Kardelja po ceni 8.— dinarjev.

§
O

Račun bomo poravnali po prejemu knjig.

dne
Podpis in žig

1971 (za pravne osebe) S
O
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IZ NAŠE DRUŽBE

KOMUNALNO 
PODJETJE VIČ 
LJUBLJANA

Uprava, tehnični sektor, sektor za urejanje in

oddajo stavbnih zemljišč

LJUBLJANA, Vrhovnikova ulica 2

telefon: h. c. 61-279, 61-2§6, 61-288

Stranski obrati:

Ljubljana, Viška cesta 58 in 65, telefon 61-328, 61-424

gradi in vzdržuje ceste

gradi mostove, kanalizacijo, druge 
objekte itd .

ureja mestna zemljišča

opravlja strojne storitve po konku
renčnih cenah

daje brezplačne tehnične informacije

opravlja transportne storitve

izdeluje in prodaja betonske izdelke

DELOVNIM LJUDEM, POSLOVNIM 
PRIJATELJEM IN CENJENIM STRAN- 

š KAM ČESTITAMO OB PRAZNOVANJU 
^ DNEVA VSTAJE!

STROKOVNOST, KJE SI?
Kadrovska neskladja, ki so očitna v gospodarskih organizacijah 

mariborskega industrijskega bazena, so takšna, da zahtevajo čim
prejšnjo ureditev. Na tem industrijskem območju, kije med najmoč
nejšimi v Jugoslaviji, je namreč sestava kadrov naravnost neverjetno 
neugodna. Tako bi se lahko upravičeno vprašali, kaj so storile posa
mezne delovne organizacije vsa leta doslej, da bi odpravile probleme 
nekvalificiranosti svojih delavcev.

Naj navedemo samo naslednji podatek: po sistematizaciji bi lahko 
delalo v mariborskih industrijskih organizacijah le okrog 4100 nekva
lificiranih delavcev, dejansko pa nima priznane kvalifikacije kar 
11.300 zaposlenih.

Razumljivo je, da ni mogoče zadeve poenostaviti in reči, da vsi 
nekvalificirani delavci, ki zasedajo više sistemizirana delovna mesta, 
ne opravljajo svojega dela dobro. Nekateri prav gotovo delajo vsaj 
zadovoljivo. Nesorazmerje pa je kljub temu preveč očitno in preve- 
liko, da bi lahko dopuščalo optimistično trditev o zadovoljivem, kva- 
litetnem in kvalificiranem delu vse te množice nekvalificiranih de
lavcev.

Za ureditev tega vprašanja ne bodo zadoščale kratkoročne rešitve, 
pač pa bo potrebno dolgoletno temeljito načrtno izobraževanje.

Izdajateljski svet Delavske enotnosti in Upravni odbor sklada za 
tisk, raziskave in izobraževanje sindikalnih kadrov pri RS ZSS sta v 
torek na skupni seji razpravljala o financiranju Delavske enotnosti v 
letošnjem letu.

Po izčrpni razpravi je bil sprejet predlog posebne komisije, ki je 
proučila poslovanje Delavske enotnosti, da se zaradi izredno pove
čanih stro&ov izdajanja glasila sindikatov odobrijo ČZP Delavska 
enotnost sredstva za dofinanciranje glasila sindikatov v višini, kot je 
bila zaprošena. Mimo tega je bil načelno sprejet tudi predlog po

sebne komisije, da se ČZP DE odobri posojilo za obratna sreds1? 
potrebna za širši razmah njenega poslovanja. I

Nadaljnji sklep te skupne seje je bil, da uredništvo DE do “ 
oktobra pripravi predlog koncepta sindikalnega glasila, ki bi v 
večji meri ustrezalo potrebam slovenskih sindikatov. O teh 
šanjfli bodo jeseni veijetno razpravljali tudi občinski sindikV 
sveti, da bi tako dobili čim širše mnenje sindikalnega aktij 
kakšno naj bo komuniciranje sindikalnih organizacij in kako naj j! 
javnost obveščena o delu sindikatov.

i
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POSLOVANJE SKLADOV SKUPNOSTI ZDRAVSTVENEGA ZAVAROVANJA DELAVCEV RAVNE NA KOROŠKE1

MANJ DOHODKOV
Zaradi znižanja osnove za obračunavanje prispevka za zdravstveno zavarovanje manj dohodkov 
sklade zdravstvenega zavarovanja • Število zaposlenih zavarovancev se je v letu dni povečalo*' 

skoraj 2450 • Dokajšen porast vseh izdatkov tudi zavoljo večjega števila zavarovancev

Vtr-

Na zadnji seji Skupščine 
Skupnosti zdravstvenega zava
rovanja delavcev Ravne na Ko
roškem so podrobno pregledali 
petmesečno finančno poslo
vanje skupnosti. Predvideno je 
bilo, da bodo do konca meseca 
maja v skladih skupnosti zdrav
stvenega zavarovanja delavcev 
Ravne na Koroškem zbrali blizu 
28 milijonov dinarjev dohod

kov, zbrali pa so le nekaj nad 
26 milijonov dinarjev. Dohodki 
so ob koncu maja zaostajali za 
letnim finančnim načrtom za 
3,67 %, izdatki pa za 2,02 %.

V primerjavi z letom 1970 so 
se skupni dohodki povečali za 
nekaj nad 6 milijonov dinarjev 
oz. za blizu 32 %, dohodki na 1 
zavarovanca pa od 596 dinarjev 
na 729 dinarjev. Na porast

skupnih dohodkov pa je vpli
valo povečanje osebnih do
hodkov zaposlenih, predvsem 
pa dokajšen porast števila aktiv
nih zavarovancev. V letu dni se 
je povečalo število aktivnih 
zavarovancev za 7,53 %. Samo v 
letu 1971, do konca maja, seje 
število aktivnih zavarovancev na 
področju ravenske skupnosti 
povečalo za 764. Skupni iz

datki za zdravstveno
Vvarsfk

predstavljajo na področju
venske skupnosti zdravstven^^
zavarovanja delavcev kar SOLj. 
vseh izdatkov. V primerjavi L * 
letom 1970 so se povečali s^uVDr.-i 
ni izdatki kar za 30,18 %. Pfjj 
tako v primerjavi z letom l9l pr 
so se povečah izdatki za osno v ^ 
no in specialistično zdravljefl)]^
za 42%, nadalje izdatki
zdravljenje v bolnicah za 23 
(le-ti predstavljajo kar 35,5%^
vseh izdatkov za zdravstvelk

Na kamniški progi: prednost ima, pa čeprav vozi po nerentabilni progi. Žal, ni edini...

varstvo) itd. Povečali so se 
dalje tudi izdatki za zdravila,^ |( 
sicer kar za skoraj 47 % (v rafeg^j 
dobju januar- maj je bilo pj^V( 
rabljeno za zdravila nad 1,1 %oIn 
lijona dinarjev). Za zobno ne? 
in za zobotehniško pomoč jj 
protetične naprave je bilo iz^Hov; 
nega nekaj nad 74% več ^oyj( 
narja kot lani, drugi izdavlovn 
zdravstvenega zavarovanja pa* 1% 
bili večji za skoraj 25 %. Po^Klju 
čali pa so se še izdatki za ^ doV( 
name dajatve, in sicer skoraj^orga 
za četrtino. Stroški safl^zacij 
upravnih organov, p o vrači* dela 
službi za izvajanje zdravst^svet; 
nega zavarovanja, stroški 
namega in plačilnega profflfPpa 
poštni stroški ter stroški 
zdravniške komisije pa so p^nih 
rasli — v primerjavi z leto* noS( 
1970 — za skoraj 15 %. * bvn

Ja

TEMELJNA ORGANIZACIJA IN PODJETJE in a
0 vi
Pa \ 

<sPre

Nov ustavni pojem „temeljna organizacija združenega dela", 
ki je vsebovan in podrobneje opredeljen v določilih XXI. in 
XXII. ustavnega amandmaja, ne pomeni ukinjanja organizacij
skih oblik kot so podjetje, združeno podjetje, zavod in združeni 
zavod. V javni razpravi o ustavnih spremembah je bila navedena 
trditev večkrat zastavljena, zato jo bom skušal pojasniti.

Temeljna organizacija združenega dela za številčno manjšo, 
zlasti pa za organizacijsko in tehnološko nedeljivo podjetje ali 
zavod ne pomeni novosti, ki bo bistveneje posegla v dosedanjo 
organizacijo. Takšna delovna organizacija bo v svojem statutu le 
dodala določilo, daje tehnološko proizvodno nedeljiva celota in 
da zato celotna delovna organizacija predstavlja tudi temeljno 
organizacijo združenega dela.

Uveljavitev obravnavanega ustavnega dopolnila pa bo terjala 
pomembne spremembe v vseh večjih (integriranih delovnih or
ganizacijah). Takoj moramo poudariti, da bi bila ustavnim 
amandmajem nasprotna prizadevanja izkoristiti ustavna dopol
nila in doseči dezintegracijo oziroma razbitje delovne organiza
cije na več manjših. Namen ustavnih dopolnil je namreč ravno 
obraten. Z utrditvijo samoupravnega položaja delavcev v vsaki 
integraciji, z ustanovitvijo več temeljnih organizacij združenega 
dela, utrditi tudi samoupravni interes za združevanjem v skupno 
delovno organizacijo.

S tem, ko je podjetje sestavljeno iz več temeljnih organizacij 
združenega dela, pa statusno ni več primerljivo s podjetjem, ki 
je kot celota tudi temeljna organizacija združenega dela. Kot 
smo že v prejšnjih sestavkih zapisali, ustavno dopolnilo ni le 
sprememba naziva delovne enote, marveč bistveno nov pristop 
(začet v letu 1968) za razreševanje pravnih, ekonomskih in po
litičnih vidikov organiziranja družbenega dela v naših samo
upravnih razmerah. O vsakem od omenjenih vidikov je potrebno

spregovoriti širše. Temeljna organizacija združenega dela ima 
praviloma lastnost pravne osebe, predstavlja ustavno-ekonom- 
sko osnovo organiziranja združenega dela - postane naj temelj 
organizacije našega družbenoekonomskega sistema in temeljna 
raven samoupravljanja, raven odločanja delovnih ljudi v pro
izvodnem procesu. Ta okvirna razčlemba ustavnega pojma 
„temeljne organizacije združenega dela" že nekoliko zgovorneje 
pojasnjuje novosti, ki bodo v naši praksi sledile. Temeljna orga
nizacija združenega dela v družbenoekonomskem pogledu po
meni samoupravno samostojnost dosedanje delovne organi
zacije. Celoten družbenoekonomski sistem bomo v cilju uvelja
vitve ustavnih dopolnil morali prilagoditi temu novemu ustav
nemu izhodišču, ki je v temeljni organizaciji združenega dela. 
Delavec bo odslej kot član temeljne organizacije združenega 
dela vstopal v družbenoekonomska razmerja. Prek nje bo uve
ljavljal svoje samoupravne pravice in dolžnosti do svoje ožje, pa 
tudi do širše družbene skupnosti.

Obravnavana sprememba pa pogojuje tudi bistveno drugačen 
statusni položaj delovne organizacije (podjetja, zavoda, združe
nega podjetja in zavoda). Delovna organizacija ni več temeljna 
organizacijska oblika združevanja dela, marveč postaja asocia
cija temeljnih organizacij združenega dela. V družbenoekonom
skem pogledu asociacija samoupravnih in ekonomskih interesov 
delavcev v temeljnih organizacijah združenega dela (njihovih 
delovnih skupnosti), ki jo sestavljajo. Ekonomsko gledano inte
gracija enega ah vseh štirih poslovnih smotrov (proizvodnja, 
sredstva, trg in razvoj) in pravno gledano združitev opravljanja 
določenih poslov ob skupnem riziku. Skratka asociacija in ne 
več temeljna organizacijska oblika.

Gornji razčlembi v prid govori tudi določilo XXI. ustavnega 
amandmaja, po katerem se več temeljnih organizacij združenega
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dela združuje ,v podjetje oziroma zavod na temelju samouprJ' Ii 
nega sporazuma. Statut in druga samoupravna normativna & skih 
javnost je torej praviloma v pristojnosti temeljne organizacij* niza 
združenega dela (čeprav je združevanje samoupravnih norm3' j^k 
tivnih pristojnosti še vedno mogoče). }avs

Brez kritičnih ciljev naj zaključimo, da zadnje dvo in po* *e-t( 
letno obdobje predstavlja fazo iskanja, v katero nas je pripelji " 
v svetu pa tudi pri nas vse bolj jasno izkazovana potreba 
integraciji v gospodarstvu in na področju družbenih dejavnost* ivo 
Proces integracije pa je nosil s seboj tudi organizacijske model*' Javr 
ki so se v naših samoupravnih razmerah kaj hitro pokazali k°: t0v 
nesprejemljivi. Integracija je bila velikokrat izvedena kot tehf** 
kratsko-birokratska manipulacija (zato tudi številne dezinteg^ 
cije): pomenila je ne le koncentracijo sredstev, marveč tu**1 
centralizacijo odločanja o njihovem namenu, centralizacij* 
upravljanja itd. Tem negativnim pojavom smo težili kljubovs* 
že z akcijo delovnih enot, kasneje s spremembami v temelj1*1 
zakonodaji (tri notranje statusno različne organizacijske oblil** 
združenega dela), toda brez pravega uspeha. Raziskave so k**' 
zale, da so sadovi družbenih ukrepov bili premajhni, kajti po**! 
jetje je bilo v ustavi in zakonodaji opredeljeno kot temelj**1 
organizacijski okvir družbenoekonomskega sistema in ob taken* 
razvoju postajalo tudi center moči. Ta moč se je v integracil' 
skem procesu le povečevala na škodo razvoja samoupravni!* 
razmerij med ustavnimi nosilci samoupravljanja — delovni***! 
ljudmi. Ustavne spremembe, ki jih obravnavamo, so totf) 
ustavni izraz spoznanja, da brez globljega posega v organizi*3' 
nost združenega dela ni mogoče utrditi vpliva neposrednjl* 
samoupravljavcev, skratka razvijati samoupravljanje kot naš** 
pot v socializem in samoupravni komunizem!

PETER TOŠ
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IZ NAŠE DRUŽBE
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Letos so v kranjski tovarni 
>ySava“ namenili za potrebe 
družbenega standarda blizu 
8 milijonov dinaijev. Od 
tega bodo samo za stano
vanja porabili 3,5 milijona 
dinaijev. Kljub temu pa, da 
so sredstva za razreševanje 
stanovanjske problematike 
kar precejšnja, ima 
2800-članski kolektiv Save 
še vedno precej nerešenih 
stanovanjskih problemov. 
Samoupravni organi v tovar
ni se kljub težavam glede 
Pomanjkanja denaija za sta
novanjsko izgradnjo trudijo, 
da bi čimveč delavcev do
bilo stanovanja tudi v novi 
sosedu v Kranju, katere del 

aajŽ vidimo na našem posnetku. 
S (m. ž.)

SAMOUPRAVNA PRAKSA V RUDNIKU LIGNITA VELENJE
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' SAMOUPRAVLJANJE
Kravica in tudi dolžnost

Y velenjskem Rudniku ligni- 
u c je samoupravljanje že dalj 
eneC53 na dokaj zadovoljivi ravni, 
gOpndar pa navkljub temu ugo- 
avirvYaJ° še nekatere pomanjklji- 
sku °sti, ki si jih bodo prizadevali 
pr/Prihodnje odpraviti.

19»
sn0l ^red dobrim letom so storili 
jeiC velenjskem premogovniku 
i naPrei v oblikovanju
23 j^oupravnega mehanizma.
r5 ;:eorganizacija samoupravnega 
veiv ema pa je terjala nekatere 
e fji^remembe tudi v organizaciji 
l^jNjetja. Trditi je mogoče, da 
, /gr je začelo lani v Rudniku 
D penita Velenje novo obdobje v 
1 nivoju samoupravnih in eko- 
ng^rnskih odnosov.

‘i ^ ^g°tavljati je mogoče, daje 
, ^ °.Va samoupravna organizacija 
latfln 0ma struktura na ravni de-

t0 Je Rud- 

jjjub vsemu pa niso povsem za-
Velenje, zaživela. 

j.JHlub vsemu pa niso povsem za-
' Ldov°ljni z delom samoupravnih Jei° Pri rajanju poglobljenih 
lo^ov v samostojnih organi- samoupravnih odnosov. V Rud-
ti&^ah združenega dela. Naj-* mku YelenJe Je sam°-
aW(1elavneišfl sta bila H^av^a upravm mehamzem močno raz

prav gotovo ta, da delavski sveti 
niso naložili odborom, da zasle
dujejo tekočo poslovno in 
drugo problematiko v SOZD, 
da skrbijo za izvajanje sprejetih 
sklepov delavskih svetov ter pri
pravljajo gradiva za seje delav
skih svetov in predloge za razre
šitve posameznih vprašanj. Za
radi tega, ker delo odborov vse 
doslej ni zaživelo, so tudi seje 
delavskih svetov SOZD slabše 
pripravljene in torej ne odražajo 
prave samoupravne dejavnosti v 
SOZD. Trditi je celo mogoče, 
da ostaja zaradi nedelavnosti 
odborov delavskih svetov precej 
problemov nerešenih, kar ne 
vpliva najbolje tudi na odnose, 
tako samoupravne kot poslov
ne, znotraj posameznih SOZD.

V Rudniku lignita Velenje 
ugotavljajo, da se bodo morali v 
prihodnje poglobljeno lotiti raz
reševanja dveh najbistvenejših 
problemov, s katerima se sreču
jejo pri razvijanju poglobljenih

splošne izobrazbene ravni zapo
slenih. S tem pa se bo tudi hitro

širil krog delavnih samouprav
ljavcev.

Savske elektrarne
podjetje za proizvodnjo in prenos električne energije 
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z enotami:

# Elektrarna Moste

0 Elektrarna Medvode
# RTF (razdelilna transformatorska postaja) 

Kleče

9 Službe zvez
skrbi za pripravo izgradnje in za izgradnjo elek
troenergetskih kapacitet in za oskrbo z električno 
energijo na centralnem področju Slovenije.

KOLEKTIV SAVSKIH ELEKTRARN ČESTITA 
VSEM DELOVNIM LJUDEM ZA PRAZNIK 
VSTAJE — 22. JULIJ!tv^-Vneiša sta bila delavska 

j( ,eta SOZD Elektrostrojnih 
eUo at°V ^ Avtoparka. Vendar 

1 4\.delavski sveti razpravljajo 
1 činom3 le o mesečnih delov- 
sto0 n rezultatih in določajo vred- 

,0st točke, spremljajo pa še de- 
. Vne naloge za posamezne me- 
Ice- Delavski sveti SOZD 
fciia-vzhod, Jama-zahod, ESO 

I Q Avtopark so razpravljali tudi 
vrsti drugih vprašanj, vendar 

' , Večina ne preverja izvajanja 
^TOjetih odločitev.

«

,rf p n še 0 °dborov delav- 
[Ckskih svetov samostojnih orga- 
ici]( jhzacij združenega dela. Gre za 
^■Kolektivne izvršilne organe de- 

pvskili svetov, vendar delo 
pol’ le-teh, izjema je Zunanji obrat 
Ija® ' še ni zaživelo tako, kot so ob 
i Pc astanovitvi pričakovali. Ne- 
jsti Gortino je vzrokov za nede- 
lekj Javnost odborov delavskih sve- 
Icol tov več, eden od bistvenih pa je 
inf 
:gr3; ¥ 
tudi 
cij« l
^ S VELEBLAGOVNICA 
¥ i

vejan in vključuje precej zapo
slenih. Vendar pa kažejo analize 
o aktivnosti in prizadevnosti 
članov samoupravnih organov, 
da se mnogi premalo aktivno 
vključujejo v oblikovanje samo
upravne politike in v razreše
vanje problemov, s katerimi se 
srečujejo v vsakodnevni kon
kretni samoupravni praksi. Za
radi tega je tudi zmanjšana 
učinkovitost samoupravljanja. 
Hkrati s tem pa v Rudniku 
lignita Velenje ugotavljajo, da 
še zmeraj ni na zadovoljivi ravni 
splošni interes celotnega kolek
tiva za vključevanje v samo
upravno delo. Velenjski rudarji 
se premalo zavedajo, da je 
samoupravljanje pravica in dolž
nost vsakega zaposlenega. To 
stanje pa bo mogoče izboljšati 
zlasti še, če se bodo vsi bolj in 
odgovorno, dosledno ter učin
kovito zavzemali za dvig

Kako iz
stanovanjske krize ?

Glede m izreden pomen stanovanja za socialno varnost 
ljudi in za celoten razvoj gospodarstva ter produktivnost dela 
je naša družba že od vsega začetka odločilno posegla v stano
vanjska razmerja. Zagotovila je trdne stanovanjske pravice 
stanovalcev v najemnih stanovanjih s popolno kontrolo nad 
gibanjem stanarin, z fiacionalizacijo najemnih stanovanjskih 
zgradb ih zazidalnih zemljišč v urbaniziranih naseljih, z znat
nimi družbenimi vlaganji v stanovanjsko izgradnjo in drugim.

Kot je znano, so takšna prizadevanja obrodila tudi po
membne ekonomske in socialne rezultate. Med drugim smo 
po osvoboditvi zgradili okrog 150.000 novih stanovanj, od 
tega okrog 70% v družbeni lasti. Občutno se je izboljšala 
tudi povprečna opremljenost stanovanj, povečala se je po
vprečna stanovanjska površina na prebivalca na okrog 13 m2 
in zmanjšalo se je povprečno število stanovalcev na stano
vanjsko enoto.

Kljub tolikšnemu napredku pa se v stanovanjskem gospo
darstvu zaostrujejo številna ekonomska, socialna in organi
zacijska vprašanja. To se najbolj odraža v čedalje večjem 
stanovanjskem primanjkljaju, ki znaša že 55.000 stanovanj, 
kar pomeni, da je okoli 10% slovenskih gospodinjstev brez 
lastnega stanovanja. Stanovanjsko politiko, ki je temeljila na 
obsežnem administrativnem in ekonomskem posredovanju 
države v stanovanjsko gospodarstvo ter na izrazitem poudar
janju stanovanja kot socialne dobrine, smo deloma spre
menili z reformo leta 1963 in 1965. Vendar je stanovanjska 
reforma-predvsem zaradi negativnega vpliva inflacijskih te
ženj na celotno stanovanjsko ekonomijo-postopno razvred
notila prvotna napredna izhodišča ter povzročila celo po
glabljanje, ne pa zmanjšanje socialnih razlik. To dokazuje 
med drugim dosedanja politika stanarin in njihovega subven
cioniranja, dodeljevanje novozgrajenih družbenih stanovanj 
ljudem, ki bi si jih lahko sami gradili, kreditiranje izgradnje 
ali nakupa lastniških stanovanj, v zadnjem obdobju pa tudi 
prodaja družbenih stanovanj zasebnikom. Socialne razlike, ki 
nastajajo med ljudmi na osnovi različnih pogojev za prido
bitev stanovanja, pa so še posebej občutljive, ker gre pri 
stanovanju za obliko premoženja, ki daje dolgoročne koristi, 
zaradi česar se začetne razlike v stanovanjskih ugodnostih 
sčasoma povečujejo in ustvarjajo vedno hujše socialne neena
kosti.

Kaj storiti, da bi razrešili ta problem?
Po sodbi ljudi, ki pripravljajo 3. sejo konference ZKS, 

namenjeno razpravi o socialnih razlikah v naši družbi, bi 
morali uveljaviti stanovanje predvsem kot ekonomsko do
brino, torej kot blago dolgoročne porabe s posebnimi social
nimi značilnostmi. To pomeni, da bi si ga moral praviloma 
vsakdo zagotoviti sam s pridobitvijo lastniškega stanovanja 
ali pa plačevati ekonomsko stanarino za najemno stanovanje. 
Družba pa mu je pri tem dolžna pomagati s krediti in dru
gimi ugodnostmi, ki morajo biti različne glede na socialni 
položaj stanovanjskih interesentov.

Bistveni ukrep za krepitev ekonomskih odnosov in ob
enem tudi za večjo socialno enakost v stanovanjskem go
spodarstvu je slej ko prej uvajanje takšnih ekonomskih sta
narin, ki ustrezajo našim razmeram. Torej ne gre za uvajanje 
kapitalistične ekonomske stanarine, ki zagotavlja lastniku 
najemnega stanovanja tudi ustrezen dobiček, temveč gre za 
nekakšno stroškovno stanarino, ki mora zagotoviti poleg 
stroškov vzdrževanja in upravljanja stanovanjskih zgradb tudi 
njihovo odplačilo v ekonomsko smotrni dobi. Hkrati z 
občutnim povečanjem stanarin pa je treba zagotoviti tudi 
družbeno subvencioniranje stanarin za tiste kategorije stano
valcev, ki bi jim povečanje stanarine ogrožalo osnovno eksi
stenco. V.B.

SKRB ZASAVSKIH PODJETIJ IN ORGANIZACIJ SINDIKATA ZA PREVENTIVNO ZDRAVLJENJE IN LETOVANJE 
SOCIALNO OGROŽENIH DELAVCEV___________ ________________________________________ __________________________

Na načelih solidarnosti
Večja zasavska podjetja namenijo vsako leto precejšen del ostanka dohodka za preventivno zdrav
ljenje obolelih članov kolektivov, zadnji čas pa dobiva ta skrb še širši razmah, saj osnovne organi
zacije sindikatov ob podpori samoupravnih organov pa tudi občinskih sindikalnih svetov pomagajo 

socialno ogroženim delavcem tako, da jim omogočajo brezplačna letovanja

Znano je, da Zasavski premo
govniki, Steklarna, Tovarna 
kemičnih izdelkov, Strojna 
tovarna in druge delovne orga
nizacije dajejo na leto več kot

dva milijona din za to, da bo
lehni delavci odhajajo na pre
ventivno zdravljenje bodisi v 
klimatska, naravna ali druga 
okrevališča. Včasih je trajalo

Potrofoikl lahko lakirajo blago v poakoralnieah:
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tako zdravljenje najmanj tri 
tedne, zdaj so v želji, da bi teh 
oblik okrevanja bilo deležnih 
več delavcev, sicer nekoliko 
skrajšali čas bivanja v zdravi
liščih, ne glčde na to pa skrbijo 
tudi za to, da gredo bolehni 
člani kolektiva dvakrat ali celo 
trikrat v okrevališča. Samo lani 
je imelo te ugodnosti najmanj 
390 do 420 zasavskih delavcev, 
letos pa jih bo znatno več.

Občinski sindikalni svet v 
Zagorju je letos sklenil poma
gati pri letovanju tudi delavcem 
z nizkimi osebnimi dohodki. 
Osnovne organizacije sindikata 
zagorskih podjetij so Zbrale 
okrog 68 delavcev, ki jim bo 
sindikalni svet plačal stroške 
desetdnevnega letovanja ob 
morju.

delavska enotnost - - 24. JULIJA 1971

Številna zasavska podjetja že 
vrsto let uvajajo prakso solidar
nosti s tem, da delavci z nizkimi 
prejemki plačajo dosti manj za 
letovanje, kot tisti z višjimi 
osebnimi dohodki. V litijski 
Predilnici so imeli celo tri cene 
oskrbnih dni v počitniškem 
domu v Novem gradu. Ne gre 
prezreti tudi sredstev, ki jih 
delovne organizacije dajejo 
vsako leto za pomoč pri leto
vanju otrok svojih zaposlenih. 
Za zdaj nihče ne ve, koliko de
narja gre za te namene, znano 
pa je, da sredstva presegajo 
50.000 din na leto. Zasluge za 
to imajo seveda osnovne organi
zacije sindikata, ki najbolj po
znajo socialne razmere svojih 
članov.

-m-
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IZ DELOVNIH KOLEKTIVOV

ČE Sl GRADITE HIŠO, SE USTAVITE V MARIBORSKI »SMREKI«, TRGOVSKEM IN 
LESNO PROIZVODNEM PODJETJU

Komaj deset let staro trgov
sko in proizvodno podjetje 
„Smreka“ iz Maribora, kije na
stalo iz skromnega obrtnega 
podjetja „Žaga in mlin v Pekrah 
ter oddelka za prodajo premoga 
pri trgovskem podjetju želez
ničar", ima danes zelo po
membno mesto v mariborskem 
gospodarstvu in še posebej v

„Smreki“ kupiti tudi neome
jene količine premoga za kur
javo. To je trgovski del dejav
nosti podjetja. V proizvodni del 
dejavnosti podjetja pa sodi so
dobna žaga za razrez lesa. Let
no razrežejo 15.000 kubičnih 
metrov hlodovine, ki jo dobe s 
področja gozdnih gospodarstev 
Maribora in Slovenj Gradca.

jetja. „V vsem tem času smo se 
trudih in krepili svojo material
no osnovo. Odrekali smo se viš
jim osebnim dohodkom, da 
smo si lahko ustvarili primerna 
osnovna sredstva in še posebej 
lastna obratna sredstva, ki so za 
trgovino najbolj pomembna."

Zlasti v zadnjem času so v 
podjetju naredili velike premike
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najsodobnejšimi stroji za rezanje specialnih dolžin žaganega ki

Prodajo stavbnega pohištva in gradbenega materiala so v „Smreki“ organizirali na »samopostrežni"
način
trgovini. Podjetje se namreč 
ukvarja s prodajo cementa, 
stavbnega pohištva vseh večjih 
jugoslovanskih proizvajalcev, 
vseh vrst opeke, strešnih kritin, 
izolacijskih materialov, talnih in 
stenskih oblog, sanitarnih na
prav, azbestnih in salonitnih 
cevi ter vseh vrst apna, skratka 
z vsemi tistimi izdelki, ki so po
trebni za gradnjo družinske 
hiše. Razen tega je mogoče pri

DVAJSETKRAT VEČJI 
PROMET

Alojz Kavdek, direktor pod
jetja, Karel Bari, vodja prodaje 
in Miro Riger, sekretar podjetja 
so ob našem obisku na kratko 
opisaH razvojno pot podjetja in 
seveda tudi kakšne so njegove 
perspektive.

„V desetih letih smo promet 
povečali za skoraj dvajsetkrat," 
je povzel besedo direktor pod-

v organizaciji in modernizaciji 
poslovanja. O tem je največ 
vedel povedati Karel Bari: 

»Žagarski obrat Jelovec smo 
opremili z najsodobnejšimi stro
ji za rezanje specialnih dolžin 
žaganega lesa. Velika pridobitev 
za naše podjetje pa je vsekakor 
modernizacija nakladanja in 
razkladanja premoga. Meha
nični nakladalci in razkladalci 
so zamenjali mnogo rok. Delo

pri tem je, zdaj mnogo manj 
naporno, manj umazano, zdrav
ju manj škodljivo. Občutno se 
je povečala tudi produktiv
nost ... Ko že govorim o naši 
modernizaciji, ne smem prezreti 
tega, da smo tudi trgovanje z 
najrazličnejšim gradbenim ma
terialom spravili na višjo raven. 
Razen tega, da smo uredih skla
dišča in ves prostor okrog njih 
asfaltirali, je velika pridobitev 
za naše podjetje samopostrežni 
način prodaje izdelkov. Vsi iz
delki, od cementa, preko stavb
nega pohištva do opeke in streš
nih kritin so ves čas razstavljeni 
in jih kupec sam izbira. In še bi 
lahko našteval. Omenim naj še 
to, da smo tudi na upravi iz 
ročnega knjiženja že prešli na 
mehanografsko knjiženje, kar 
nam daje velike možnosti ažur
nega poslovanja. V vse to smo 
doslej investirali blizu 3,5 mi
lijona dinarjev."

»Trudimo se, da bi vsakemu 
kupcu, ki pride k nam, ponudih 
vse, kar potrebuje za gradnjo 
družinske hiše. V veliki meri 
smo že uspeli, da lahko dobi 
kupec pri nas ves material, kije 
potreben za gradnjo hiše do 
tako imenovane tretje faze. V 
tej naši ponudbi smo šli še dlje. 
Vsakemu kupcu tudi svetuje
mo, kakšno opeko naj vzame, 
kakšno in koliko stavbnega 
pohištva na osnovi načrta, ki 
nam ga pokaže, potrebuje in 
podobno. Če je treba, pomaga
mo tudi pri montaži."

potrebni za gradnjo stanoval 
ske hiše, predvsem tistih, kij 
zdaj še nimamo na naših „p° 
cah“. V ta namen širimo ta, 
našo trgovsko mrežo. Pred i1! neSL 
davnim smo odprli novo tri 'o-la 
vino v Slovenski Bistrici, v kP °Se/ 
kem pa bomo podobne trgovif ven, 
odprli tudi po drugih več) 
krajih na Štajerskem. Če f kt s 
bomo hoteli še bolj zadovolji Ci/o 
potrošnike, potem je jasno, « 
bomo morali imeti na zalogi j Kok 

, kr«! preveč izdelkov. Zanje bomo 1—. . 
lu začeli graditi nova pokd e'c

OBETAVNE PERSPEKTIVE
V trgovskem podjetju »Smre

ka" se vsak dan oglasi največ ta
kih kupcev, ki si sami gradijo 
dom. Temu pa se v podjetju tu
di prilagajajo. »Zdaj bomo še 
povečali izbiro izdelkov, ki so

skladišča, seveda spet z lastni^ 
sredstvi. Nikoli ne pretiraj - ‘ 
mo," je zaključil sekretar p01 ^ 
jetja, ,.kajti svojo dejavno1 cik 
povečujemo le za toliko, za k<* ‘or 
likor smo jo sposobni poveča4 
Le tako smo lahko konk1} sm 
renčni in tudi stabilni.'

KAR NAJBOLJ 
ZADOVOLJITI POTROŠNIKE

Vse to, kar delajo v maribor
ski »Smreki", delajo z edinim 
namenom, da bi kar najbolj 
zadovoljili potrošnika. Po vsem, 
kar so povedali vsi trije sogovor
niki, so na tem področju že ve
liko dosegli. Prisluhnili smo 
spet besedam direktorja Alojza 
Kavdeka:

GOSPODARJENJE V HRASTNIŠKI TOVARNI KEMIČNIH IZDELKOV

POČASI \A BOLJE
V hrastniški tovarni kemičnih izdelkov te dni ocenjujejo polletne proizvodne in poslovne uspehe in 
hkrati ugotavljajo, katere postavke akcijskega programa so že izpolnili in katere bodo še morali 
• Za zdaj je njihov največji uspeh bistveno zmanjšanje terjatev do kupcev, ki so jim ob začetku leta. 

dolgovali kakih 17 milijonov dinarjev, ob koncu junija pa so jim dolžni le še 11 milijonov din

Celotni dohodek za prvih 
šest mesecev letos presega 30 
milijonov din. V Italijo so v tem 
času izvozili za 170.000 dolar
jev blaga, skoraj polovico pred-

(iti lot! tn l:lin

AJDOVŠČINA
Za praznik vstaje so v Aj

dovščini izročili namenu no
vo proizvodno halo za avto
matsko predelavo sadja v 
sadne sokove in za njihovo 
pasterizacijo. Podjetje Fruc
tal je tako pridobilo 3.700 
kvadratnih metrov. V štiri
nadstropni novi kleti je pro
stora za 60 velikih sodov, v 
vsakega pa lahko natočijo 
2.000 litrov. V novem objek
tu bo Fructal lahko uskladi
ščil 1.500 vagonov sadja in 
sokov. Čez nekaj mesecev bo 
gotova še nova moderna pol
nilnica in z njo bo odpravlje
no ozko grlo proizvodnje v 
času najvišjih konic. Celotna 
investicija znaša 36 milijonov 
dinarjev. Z obema obratoma 
bo podjetje Fructal lahko za
dovoljilo tržišče s kvalitetni
mi sadnimi sokovi ob vsakem 
času in tako bo odpadlo po
manjkanje sokov takrat, ko 
je povpraševanje po njih naj- 
večje.

videnega letošnjega izvoza. Iz
popolnili so organizacijo dela, 
povečali storilnost, bolje izkori
ščajo proizvodne zmogljivosti. 
Osebni dohodki pa še vedno 
niso v skladu z doseženimi re
zultati, še celo stagnirajo. V 
tem hrastniškem podjetju prav
zaprav doslej, po, uveljavljanju 
stabilizacijskih ukrepov niso po
večali cen svojim izdelkom, če
prav so se v tem času bistveno 
povečale cene posameznim su
rovinam in reprodukcijskemu' 
materialu. Prav zato ugotavljajo 
delen porast proisvodnih in po
slovnih stroškov. Kljub temu pa 
so v prvem tromesečju ustvarili 
okrog 700.000 din ostanka do
hodka, kar je glede na težave, s 
katerimi so se srečavali, dokaj- 
šen uspeh.

Za Tovarno kemičnih izdel
kov je bistveno vprašanje uredi
tev dodelitve uvoznih kontigen- 
tov surovin, predvsem fosfatov. 
Po drugi strani pa pričakujejo 
nadaljnje sproščanje našega po
slovanja s tujino. Predlog nove
ga zunanjetrgovinskega sistema 
in deviznega režima bi moral po 
njihovem mnenju upoštevati 
večjo stimulacijo tistih podjetij, 
ki precej izvažajo, da bodo bolj 
stimulirana za prodajo svojih iz

delkov v tujino in da bodo raz
polagala z večjim ostankom de
viz za uvoz surovin, kot doslej. 
Dejansko se v tovarni zavzema

jo za takšno liberalizacijo zuna
njetrgovinskega sistema, ki bo 
puščal podjetjem vso iniciativo 
za večji izvoz.

Na novem traku, v novi hali Iskre v Železnikih je glavni proiz''0!m novem iranu, v novi nau isicre v ^.eieziimjii jc giuviu piu**--.j 
mali elektromotor. Že letos se pogovaijajo samo še o milijon^ 8 
serijah, da o naslednjih letih sploh ne govorimo. »Ko bi lah^Pod 
izdelali še enkrat več elektromotorjev," pravijo v Železnikih, »"mo
bilo še vedno premalo — tudi za izvoz."

Prvotno dejavnost Tovarne usnja v Slovenjem Gradcu, to je strojenje kož, v zadnjem času dopolnjujejo in to z novim oddelko 
montažnih delov za čevljarsko industrijo. Največ, posebno izgotovljenih usnjenih podplatov gre v izvoz. Letos računajo na 1,2 milijon11 
dolaijev izvoza, seveda tudi iz drugih oddelkov tovarne, ki jih imajo poleg osnovne usnjarske dejavnosti.
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Proces družbenega dogovarjanja in samoupravnega spora
zumevanja o delitvi dohodka in osebnih dohodkov je odprl 
fodi vprašanje, v breme katerih sredstev vzdrževati obsto- 
feče, oziroma financirati gradnjo novih rekreacijskih objek- 
tQv. Znano je namreč, da so stroški za te namene po dose
danjih predpisih bremenili tudi sklade skupne porabe. Po 
'•novem", torej v okviru samoupravnega sporazumevanja in 
družbenega dogovarjanja, pa so izdatki za skupne potrebe 

I delavcev, v katere so všteti tudi izdatki za oddih in rekreaci- 
i°, močno obdavčeni, če presežejo zneske, določene s sploš- 

| nim družbenim dogovorom, oziroma s samoupravnimi spo- 
| fazumi.
j . Če nočemo, da bi nastajala škoda, je kajpak treba obsto- 

feče objekte vzdrževati. Če pa hkrati želimo, da bi bilo čim- 
Več delavcev deležnih ne le letnega, ampak tudi tedenskega 

j in vsakodnevnega oddiha ter rekreacije, je treba zgraditi še 
jeA veliko več rekreacijskih objektov, od igrišč do počitniških 

domov, kolikor jih obstaja danes. Za vse to, kar je nedvomno 
j v interesu delovnih ljudi in tudi v materialnem interesu de
lt lovnih organizacij ter družbe kot celote, pa naj bi delovni 
j kolektivi zdaj plačevali davek!

ŠPORT IN REKREACIJA

j; »Pokop« oddiha 
d in rekreacije?
»ni tvl Na problem, kot smo ga opisali, so pri pripravljanju sploš- 
:d i® nega družbenega dogovora o načelih in merilih za presojo 

trži skladnosti samoupravnih sporazumov o delitvi dohodka in 
■ krt osebnih dohodkov v delovnih organizacijah že opozorili slo- 
;ovi| vonski sindikati. Žal niso uspeli v svoji težnji, da bi iz ob- 
iečj| dav či tv e izvzeli tiste izdatke v breme sklada skupne porabe, 
e P ki so neogibno v zvezi z vzdrževanjem (enostavno reproduk- 
/oljij cijo) rekreacijskih objektov.
o, \ Tako v delovnih organizacijah danes dejansko ne vedo, 
3gi) kako naj ravnajo, da ne bi prišli v nasprotje s sedaj veljavnimi 
M Predpisi. Če bi se namreč do črke držali zakona, tisti ko- 
)kri| Aktivi, ki imajo lastne počitniške domove ali druge rekreacij- 
tiiiflj ske objekte in jih tudi normalno vzdržujejo in obnavljajo, ne 
ira4, di smeli svojim delavcem izplačati na račun regresa prdk- 
po4 Učno niti dinarja, ne da bi smeli računati s tem, da ta izpla- 

viioj žila naknadno ne bi bila obdavčena. Če bi se to zgodilo, bi 
a k<j torej „pokopali" ves trud in vsa prizadevanja ne le za razmah 
;čal| organiziranega oddiha in rekreacije, ampak tudi vse tisto, kar 

Sfno na tem področju doslej dosegli.
Ko so predstavniki slovenskih sindikatov v razpravah o 

Posameznih osnutkih samoupravnih sporazumov pojasnjevali 
^oje stališče do tega vprašanja (Nasprotujemo temu, da bi 
Mb obdavčena sredstva, s katerimi kolektivi vzdržujejo re
kreacijske objekte oziroma jih nameravajo šele zgraditi ali 
°bčutneje modernizirati in razširiti!), so poudarili, da bo 
Potrebna še ostra bitka, da bi se to načelo uveljavilo tudi v 
Praksi. Tako stališče naših sindikatov delovni ljudje ne le 
Pozdravljajo, ampak je tudi edino logično in realno.

Vprašanje pa vendarle je, ali je dejansko treba čakati do 
bkrat, da bi povsem določen kolektiv ali več kolektivov 
Prišlo ,,pod udar" zakona in drugih predpisov, ali pa se je že 
zdaj treba zavzeti za ustrezno tolmačenje veljavne zakono- 
Mje in pri teh zahtevah vztrajati dotlej, dokler jim pristojni 
organi ne bi ustregli, oziroma dokler ne bi povedali lastnega 
stališča?

P MILAN GOVEKAR
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ZA KONEC TEDNA V TABORU LJUBLJANSKE VISOKE ŠOLE ZA TELESNO KULTURO V ROVINJU______________

Izobraževanje pod borovci
Osnovni namen tabora je delo, ki ga učitelji oziroma študenti telesne vzgoje ne morejo opraviti med

letom ...
Vsako leto postavi Visoka 

šola za telesno kulturo iz Ljub
ljane v Rovinju, pod krošnjami 
visokih borovcev in v nepo
sredni bližini morja, svoje plat
neno naselje.

Tabor velja za enega naj
lepših na naši obali. Šotori nu
dijo tu zatočišče slovenskim te
le snokulturnim delavcem skoraj 
celo poletje. Tu potekajo naj
različnejši seminarji in tečaji, tu 
si pridobivajo znanje študentje 
prvega in tretjega letnika VŠTK 
iz Ljubljane.

V taboru je vedno živahno. 
Brž ko odide ena skupina, že je 
tu druga, še številnejša.

Letošnji julij so v rovinjskem 
tabom prevladovali učitelji in 
profesorji telesne vzgoje. Taki, 
ki so zaključili svoje šolanje šele 
včeraj in taki, ki imajo za seboj 
že deset, petnajst in več let 
dela. Vsi so prišli v. Rovinj na 
neobvezni enotedenski seminar. 
Nekateri tudi na svoje stroške, 
velika večina pa z namenom, da 
se nauči še nečesa novega, saj je 
delo na šoli iz leta v leto zahtev
nejše .. .

OD 25 NA 114 
UDELEŽENCEV

Več o dopolnilnem izobraže
vanju telesnokulturnih delavcev 
na naših šolah mi je povedal 
prof. Ivan Križnar, predstavnik 
Zavoda za šolstvo, ki skupaj z 
Visoko šolo za telesno kulturo 
skrbita za organizacijo rovinj
skih seminarjev.

„Celotni sistem izobraževa
nja učiteljev telesne vzgoje je 
danes pri nas že dokaj pester. 
Gre za obvezno in neobvezno 
izobraževanje ...,“ mi je raz
lagal prof. Križnar, po šest- 
urnem dopoldanskem delu. 
„Obvezno dopolnilno izobraže
vanje finansira izobraževalna 
skupnost. Sem štejejo seminarji, 
hospitacijske ure, delo po akti
vih, ki jih imamo v Sloveniji 
blizu 60, itd. No, po drugi stra
ni pa gre za prostovoljno dopol
nilno izobraževanje, za katero

vlada iz leta v leto več zanima
nja ..

Ena izmed najpomembnejših 
oblik neobveznega dopolnilnega 
izobraževanja učiteljev telesne 
vzgoje so vsekakor rovinjski se
minarji. Pred leti je prihajalo na 
te enotedenske seminarje po 
petindvajset ali trideset učite
ljev, do letos pa je to število po
skočilo že na 114 udeležencev.

„Zaradi velikega interesa smo 
morah letos organizirati kar dva 
seminarja. Podatki kažejo, da . 
smo program dela dobro zasta
vili, saj so bili udeleženci semi
narja s predavanji izredno zado
voljni .

Izjavo Ivana Križnarja so 
pozneje potrdili tudi rezultati 
ankete. Večina učiteljev je 
namreč izjavila, da bo tudi v 
prihodnje. rade volje prihajala 
na take in podobne dopolnilne 
seminarje, ki po svoji vsebini 
preraščajo ozke okvire stroke.

Letošnji rovinjski seminar de
jansko pomeni korak naprej na 
področju izobraževanja učite
ljev telesne vzgoje. Vrste preda
vateljev so namreč izpopolnili 
tudi ugledni slovenski družbe
nopolitični in kulturni delavci, 
bilo jih je kar 17, ki se v svojem 
družbenopolitičnem vsak- 

- danjem delu bore med drugim 
tudi za napredek telesne kul
ture.

In sedaj prepuščamo besedo 
novinarju Milanu Živkoviču:

MED PRIJATELJI
Skušal sem se vživeti v pri

jetno okolje pod visokimi pi

nijami v naselju platnenih streh. 
Spoznati sem hotel utrip živ
ljenja, potem ko ni treba več, 
tudi ob najhujši vročini, sedeti 
na predavanjih, ali si izpopol
njevati znanje s praktičnimi va
jami.

Lahko rečem, da so dnevi v 
taboru zelo naporni. Za ene 
bolj, za druge manj. Zato ni nič 
nenavadnega, če jo marsikdo po 
dobrem kosilu, ki ga pripravi 
„mami“ — tako vsi pravijo ku
harici v taboru — mahne v po
steljo, namesto na kopanje. Pa 
vseeno ostane vsem dovolj časa 
za namakanje, za plavanje, pod
vodni ribolov, pred večerjo pa 
še za rekreacijo z raznimi šport
nimi igrami. Dekleta in fantje 
vsak večer merijo moči v od
bojki, na improviziranem igri
šču pa tudi v košarki, nadalje v 
namiznem tenisu in drugih 
športnih panogah. Športnih 
rekvizitov je tu dovolj in skoraj 
vedno so vsi v ,,prometu".

ZVEČER se 
MARSIKAM „LETI“

,To večerji se marsikam 
leti," mi je dejal Peter Bramen, 
ki skrbi, da v taboru ni nihče 
lačen pa tudi žejen ne. Dobro 
istrsko črno kapljico ima vedno 
na zalogi. Tudi sam sem je bil 
deležen in moram reči, da je 
dobra.

Minulo nedeljo se je. na pri
mer skupina najbolj navdušenih 
spravila na bližnji otok, ki mu 
pravijo „Žlica“. Ob dobri kap
ljici so bili čevapčiči in ražnjiči

še bolj okusni. Mnogi pa so se 
porazgubili po rovinjskih ple
siščih, ki jih ni malo. Ljubitelji 
beat glasbe — tudi takdr je ne
kaj v taboru — so bili gostje za
nimivega ,,Go-Go“ kluba.

Tako se mnogokrat noč 
združi z dnevom.

Toda naslednji dan spet vse 
teče po ustaljenem tabornem 
redu.

MORDA ZADNJIC 
V ROVINJU?

V dveh dneh sem spoznal, da 
sem hodijo ljudje, ki so si med 
seboj veliki prijatelji. Živijo kot 
ena družina, profesorji in štu
dentje, med njimi pa tudi tisti, 
ki so že zdavnaj zapustili šolske 
klopi in se z veseljem vračajo v 
staro sredino — med prijatelje. 
In tudi to je eden od namenov 
rovinjskega tabora.

Odhajal sem. Pri upravniku 
tabora, Miranu Pircu, sem še 
zvedel, da tu velja oskrbni dan 
le 34 dinarjev, kar je presenet
ljivo nizko glede na današnje 
cene dopustniškega turizma.

Verjetno prihodnje leto ne 
bom mogel več v to okolje. 
Vsaj v Rovinju ne. Občinska 
skupščina Rovinj namreč pre
ganja VŠTK s tega prostora, 
prav tako pa tudi slovenske že
lezničarje, ki so nedaleč stran. 
Tu želi graditi občina objekte 
komercialnega turizma.

To deluje kot kanček pelina.
Preveč je bilo prijetno v ro

vinjskem taboru VŠTK iz Ljub
ljane.

A. ULAGA 
in M. ŽIVKOVIČ

ŽUjPlKALNO NOGOMETNO PRVENSTVO LJUBLJANSKIH KOLEKTIVOV

VODI MERCATOR
! Ker so rekreacijski športi iz 
eta v leto bolj priljubljeni, or- 

_ ^Uzira Nogometna podzveza 
jvoiMubljana tekmovanja v velikem 
skrOgornetu med sindikalnimi 
ihbPodružnicami. V Ljubljani ima- 

” J10 za sedaj eno ligo, ne pa dve, 
°t v Mariboru. To dokazuje, 
^ smo za to športno panogo še 
P^malo štorih.

V Ljubljani tekmujejo sindi
kalni aktivi v nogometu že dru
go leto. Lani je tekmovalo 8 
moštev, letos pa se je število po
večalo na 9. V ligi sodelujejo: 
Mercator, Saturnus, TIKI, Delo, 
Mladinska knjiga, Železniška

NEIZPROSNE
ŠTEVILKE

Podatki, ki jih ima na 
voljo zavod za statistiko, 
govore, da število organi- 
zacij za telesno kulturo v 
Sloveniji nenehno pada. 
Prav tako je iz leta v leto 
skromnejše število aktiv
nih športnikov in telesno- 
kultumih funkcionaijev.

Medtem, ko smo imeli 
v Sloveniji v letu 1963 še 
1299 telesnokulturnih 
organizacij, smo jih imeli 
samo pet let pozneje le še 
955 oziroma 344 manj.

Približno v enakem’ 
razmerju se je zmanjšalo 
število članov in funkcio
narjev. V istem obdobju 
je namreč padlo število 
članov od 202.508 na 
162.408 in funkcionaijev 
od 71.429 na 55.380.
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zalogi bogata ^ 
damske kon- £ 

lekcije v aktualnih kro- ^ 
jih, barvah in materia- £ 
lih. Na voljo so tudi £ 
ekskluzivni, visoko mod- ^ 
ni modeli plaščev, kosti- £ 
mov in oblek v zelo £ 
majhnih serijah. ^
Torej, v Modni hiši £ 
oblačila za ženo, moža, 4 
hčerko in sina!

$
4

4
5

LJUBLJANA £
5

postaja, Žito, Jože Moškrič in 
Univerzah

Končan je spomladanski del 
prvenstva, vrstni red sodelujo
čih moštev pa je naslednji: 1. 
Mercator 14, 2. Saturnus 11, 3. 
TIKI 11, 4. Delo 10, 5. Mladin
ska knjiga 8, 6. Železniška po
staja 6, 7. Žito 4, 8. Univerzal 
4, 9. Jože Moškrič 4.

Diplomantom VŠTK je Rovinju predaval tudi svobodni umetnik Tone Svetina (desno).

Vedno 
kolekcija

Marsikdo izmed nas ima tudi letos v načrtu počitnice na morju. 
Zato ne bo odveč, če spregovorimo nekaj besed o rekreaciji na 
letnem dopustu, to je o športih, ki vse bolj osvajajo staro in mlado.

Počitnice bodo namreč lepše, pa tudi več bomo imeli od njih, 
če bomo poležavanje na soncu zamenjali z aktivnim razvedrilom, s 
športno dejavnostjo.

PRODAJNI SERVIS

modna 
hiša
LJUBLJANA
MARIBOR — OSIJEK

In morje nam nudi zares veliko 
možnosti. Nekateri športi na vodi, 
kot sta recimo smučanje in jadranje, 
so sicer dragi, medtem ko so na pri
mer nekateri podvodni športi do
stopni takorekoč vsakomur.

Za začetek moramo imeti le pod
vodno masko, za katero bomo od
šteli v prodajalni s športno opremo 
le kakih 40 dinarjev.

Naj bo tako ali malo drugače, 
dejstvo je, da število ljubiteljev pod
vodnih športov presenetljivo hitro 
narašča. In temu se ne smemo ču
diti. Vroče poletno sonce, plavanje 
in potapljanje združeno z mikavnimi 
doživetji pod morsko gladino so 
stvari, ki človeka znova in znova pri
vabljajo, ki mu vlivajo novih moči in

volje do napornega vsakdanjega 
dela.

V Sloveniji imamo že več klubov, 
ki združujejo ljubitelje morja in 
podvodnih športov. Nekateri izmed 
njih se po številu registriranih čla
nov vključujejo med najboj množič
ne športne organizacije pri nas...

Skratka, v želji, da bi bile letoš
nje počitnice na morju kar najbolj 
prijetne, se bomo na kratko dotak
nili nekaterih praktičnih napotkov, 
ki so namenjeni predvsem ljubite
ljem morja in podvodnih športov.

NE ZANAŠAJMO SE,
DA JE VSE V REDU!

Za potapljanje potrebujemo ma
sko, dihalno cevko in po možnosti

tudi plavuti. Če pa se želimo posku
siti v podvodnem ribolovu, si mora
mo omisliti še podvodno puško.

Pred odhodom na morje moramo 
vse te stvari skrbno pregledati.

Če smo na jesen svojo opremo za 
podvodne športe pravilno shranili, 
potlej ne bo problemov. Prepričali 
se bomo le, če maska ali plavuti niso 

■ kje natrgane. Posebno pri maski mo
ramo biti pozorni na to, da je rob, 
ki se prilega obrazu, brez poškodb. 
V nasprotnem primeru nam bo nam
reč pri potapljanju vdirala voda v 
masko. Če je maska od starosti ali 
neprimerne nege preperela, svetu
jemo, da si omislite novo. Isto velja 
za plavuti. Popravljanje in krpamo 
teh rekvizitov je namreč v veliki 
večini primerov neuspešno.

Malce več opravka bomo imeli s 
podvodno puško. Če je puška na 
\y.met ali na elastiko, priporočamo, 

„ da jo pred odhodom na morje znova 
razstavimo in vse kovinske dele, po
sebno vijake in vzmeti, temeljito za

ščitim! pred rjavenjem. Če nimamo 
silikonske, uporabimo motorno 
mast. Vse sumljive dele moramo se
veda zamenjati, da nam puška ne bo 
odpovedala prav takrat, ko bomo 
našli pod skalo jato rib.

Pri puški na stisnjen zrak mora
mo preveriti nivo olja. Priporočljivo 
je pregledati tudi vsa tesnila, da iz 
puške ne bo uhajal zrak.

Pri polnjenju zračne puške bomo 
storili najbolj pametno, če bomo 
upoštevali navodila proizvajalca. Na
paka večine podvodnih lovcev nam
reč je, da imajo v svojih puškah kar 
enkrat preveč atmosfer. S tem po 
nepotrebnem skrajšujejo življenjsko 
dobo dragega rekvizita.

Osti in harpune moramo pred od
hodom na moije nabrusiti in prav 
tako zaščititi pred ijavenjem. Vsak 
naj'ponese na morje po več osti in 
harpun. To so namreč stvari, kijih v 
vodi kaj kmalu uničimo, poškodu
jemo ali celo izgubimo.

A. UL.
(NADALJEVANJE PRIHODNJIČ)
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NOV HOTELSKO TURISTIČNI KOMPLEKS MED PORTOROŽEM IN PIRANOM

Celotni investicijski stroški bodo znašali 393,6 milijona dinarjev # Kredit Mednarodne banke v višini 150 milijonov dinarjev
blizu 2500 postelj z vsemi spremljajočimi objekti, bo začel obratovati 1. julija 1975. leta

»Bernardin«, kjef

Komaj so v Portorožu utih
nili gradbeni stroji, že napove- 
uujejo, da bodo ne daleč stran, 
na pobočju Bernardina — med 
Portorožem in Piranom — spet 
začeli brneti. Ljubljanska 
„Emona“ se je namreč odlo
čila, da tu zgradi nov hotelski 
turistični kompleks „Bernar- 
din“. Ta bo imel hotel A kate
gorije z blizu 400 posteljami, 
depandanse B visoke kategorije 
z 2100 posteljami, zimski ba
zen, restavracije, bar, obrate 
uslužnostne dejavnosti, plažo, 
parkirišča, igrišča, zelenice ter 
ostale za hotelsko-gostinsko de
javnost potrebne objekte.

Celoten kompleks bo veljal 
383,6 milijona dinarjev.

Doslej največjo turistično in
vesticijo v Sloveniji kreditira 
tudi Mednarodna banka za ob
novo in razvoj v višini 150 mili
jonov dinarjev, Ljubljanska ban
ka pa' v višini 233,6 milijona di
narjev.

ZAHTEVNO
PROJEKTIRANJE

LJUBO FILIPAN pomočnik 
generalnega direktorja „Emo- 
ne“ je podrobneje pojasnil, ka
ko bodo pravzaprav potekala 
dela pri realizaciji izgradnje ho- 
telsko-turističnega kompleksa 
„Bemardin“. Ustavimo se naj
prej pri projektiranju.

Mednarodna banka za obno
vo in razvoj, ki je že odobrila 
kredit, je med drugim zahte
vala, da se mora opraviti projek
tiranje objekta na osnovi večje
ga števila ponudb mednarodno 
priznanih projektantskih orga
nizacij, izvedbo del pa na osno
vi mednarodne licitacije.

Emona je na osnovi razpisa 
že prejela 9 ponudb, od katerih

/----------------------------------N
RAVNE NA KOROŠKEM

Občinski sindikalni svet pred
laga zlasti večjim delovnim orga
nizacijam, naj ustanovijo po
sebne službe za spremljanje de
litvenih odnosov in za izpopol
njevanje sistema nagrajevanja. 
OSS je tudi predlagal vodstvom 
in samoupravnim organom de
lovnih organizacij, da sproti po
sredujejo osnovnim organi
zacijam sindikata podatke o 
osebnih dohodkih zaposlenih. 
Sindikalne organizacije pa bi 
morale podrobno proučiti zlasti 
najnižje osebne dohodke in si 
prizadevati, da se dehtev spre
meni tako, da ne bi bilo več za
poslenega z osebnim dohodkom 
pod 1000 dinarjev.

-vš

je Mednarodna banka ugodno 
sprejela le štiri, in sicer se je 
strinjala, da ta projekt lahko iz
delajo TAC - SOCOTEC iz Bo
stona (ZDA), LENZ iz Mainza 
(ZRN), Energoprojekt iz Beo
grada in RTKL iz Marylanda 
(ZDA). Na koncu se je Emona 
po temeljitih posvetovanjih z 
vsemi štirimi projektantskimi 
organizacijami odločila, da na
daljuje začete pogovore s TAC- 
SOCOTEC, s katero je pogodba 
o projektiranju tik pred podpi
som. Projekt, ki bo veljal blizu
1,400.000 dolarjev, kar pred
stavlja 5,5 odstotka celotne 
vrednosti investicije, mora biti 
zaključen do konča prihodnjega 
leta.

Ureditev zemljiškega vpraša
nja je pri vsem pravzaprav eden

ključnih problemov pri do
končni uresničitvi celotnega 
projekta.

VPRAŠANJE ZEMLJIŠČA 
ŠE NI UREJENO?

Mednarodna banka je po 
predlogu svojih strokovnjakov 
zahtevala od investitorja, da 
mora imeti na voljo najmanj 26 
hektarov zemljišča na kom
pleksu Bernardin, od tega naj bi 
zazidalne površine znašale
69.000 kvadratnih metrov. 
Hkrati postavlja Mednarodna 
banka Emoni kot investitorju in 
preko nje projektantski organi
zaciji pogoj, da mora v roku 
treh mesecev po podpisu po
godbe o projektiranju, predlo
žiti tri variante idejnih zasnov 
bodočega projekta Bernardin, z

vsemi ekonomskimi in ostalimi 
utemeljitvami. Po izbiri najbolj
še variante — pri čemer poleg 
strokovnjakov investitoija sode
lujejo še občinska skupščina 
Piran, Mednarodna banka, 
Ljubljanska banka in ostali — 
naj bi začeli z izdelavo dokonč
nega projekta, kar pa bo hkrati 
predstavljalo osnovo za spre
jetje novega zazidalnega načrta 
tega območja.

Pri razreševanju zemljiškega 
problema kompleksa Bernardin 
pa se je pojavil še problem pre
selitve ladjedelnice „2. okto
ber" v Piranu, za katero še do 
danes ni dokončno rešeno, kam 
se bo preselila. Vse dosedanje 
možnosti, zlasti v okviru Luke 
Koper v Ankaranu terjajo 
ogromna investicijska vlaganja,

za kar pa za zdaj r# možno za
gotoviti sredstev iz naslova raz
položljivih sredstev projekta 
„Bernardin“. Kot je poudaril 
Ljubo Filipan, je ta problem 
zato še odprt, terja pa hitre od
ločitve, če bodo hoteli projekt 
Bernardin uresničiti v roku do 
1. julija 1975. leta.

REZULTATI POSLOVANJA 
BERNARDINA

Zanimivo je že zdaj pogle
dati številke, kakšni bodo rezul
tati poslovanja „Bemardina“, 
ko bo ta zgrajen. Po izračunu 
Mednarodne banke bi znašal ce
loten dohodek „Bernardina“ 
1975. leta 6,63 milijona dolar
jev, 1980. leta, ko bo poslova

nje že utečeno, pa 7,60 1 
jona dolarjev. V istem obl1 
se bo neto dohodek pove^ 
0,18 milijona dolarjev na 
milijona dolarjev.

Skupni dohodek vklji^ 
dohodek od hotelskih in 
hodnih gostov. Cena pol1] 
penziona je po 3 do S-letn 
obratovanju predvidena odj 
do 16 dolarjev, poprečna lf 
izkoriščenost hotelskih zmT 
vosti pa v višini 45 odstooj 
Naj dodamo še to, da bodoj 
ne obveznosti Emone do 
narodne banke potem, kol 
„Bernardin“ začel obralo'] 
znašale kar 960.000 dola 
Kredit bo morala Emona 
Mednarodni banki v d vaj s1 
letih. (I

Veliko gradbišče poslovnega združenja IMOS v Ljubljani, ki gradi stanovanja za tržišče. Foto: A. AGNIČ

NASELJE - 
V KATEREM BO 2500 
NOVIH STANOVANJ

Portorož spreminja svojo podobo in s tem tudi portoroške soline. Značilnost Lucije - soline, počasi 
izginjajo. Polovico so jih že zasuli. Kmalu, ko bodo gradili Bernardin, bo izginil tudi ostali del. Na 
zasuti planjavi bodo zrasla igrišča in drugi športni objekti, za razvedrilo številnim, pričakovanim 
gostom. ‘ A_ AGNIČ

Pred dvema letoma so za Be
žigradom v Ljubljani začeli gra
diti Sosesko BS 7. Po načrtih 
urbanističnega inštituta ozi
roma inž. arh.BRACA MUŠIČA 
in arh. MARJANA BERANA, 
pa inž. TOMAŽA ŠTRUKLJA 
in inž.NIKA SELIŠKARJA bo
do zgradili sosesko s 2500 sta
novanji. To bo prva soseska, ki 
ne bo zgrajena po sedanjih na
čelih „razmetanih stavb", 
ampak bo to naselje 3 do 14 
nadstropnih blokov in stolpnic 
ter posameznih atrijskih hiš, 
zgrajenih ob treh glavnih ulicah. 
V njej, soseski namreč, bodo 
stanovanja vseh vrst; od gar
sonjer do štirisobnih stanovanj

in okrog sto atrijskih hiš.
Prva faza izgradnje je v teku. 

Gradijo 390 stanovanj. Seveda 
so to stanovanja za tržišče in so 
že vsa razprodana. Kmalu, go
tovo pa že naslednje leto, bodo 
začeli graditi naslednjo fazo s 
1000 stanovanji, za katera bodo 
že letos sklepali pogodbe.

Sosesko BS 7 gradi poslovno 
združenje IMOS. To je združe
nje, ki je bilo ustanovljeno 
1963. leta in ima danes 14 čla
nov. Od tega je šest gradbenih 
podjetij. Ostalo so inštalacijska 
in druga podjetja, povezana z 
gradbeništvom. Pri soseski BS 7 
sodelujejo člani združenja: SGP 
Grosuplje, SGP Gradbenik,

1MP, Hoja, Slikoplesk-Teri1’' 
plast, LIKO - Vrhnika in M 
vica. Celotno ureditev zemljn 
kjer so mišljene v glavnem 
munalne ureditve, ima na sW 
podjetje „Soseska“. Precejs' 
novanj bo v prvi fazi odkup1 
Ljubljanska banka za 
uslužbence, ki tudi sicer so11 
lujejo pri izgradnji s krediti.

Soseska BS 7 bo z 2500 sjf 
novanj i gotova leta 1975. ^ 
krat, vsaj tako pravijo 
IMOSU, bodo dobili ključe 
ki so se odločili, da bodo vloži^ 
sredstva v stanovanja soseskef 
severni meji Ljubljane.

DELAVSKA
ENOTNOST

Glasilo ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE, izdaja CZP Delavska enotnost v Ljubljani. List je bil ustanovljen 20. novembra 1942. Ureja ga uredniški odbor. Glavni in odgovorni urednik MlU)j 
POGAČNIK. Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, Dalmatinova ul. 4, poštni predal 313/VI, telefon uredništva 316-672, 323-554. Račun pri Narodni banki v Ljubljani, št. NB 561-1-991, deV 
račun pri Ljubljanski banki, št. 501-620-7-12100 — Posamezna številka stane 50 N-par — 50 S-din — Naročnina je četrtletna 6,50 N-din — 650 S-din — polletna 13 N-din — 1300 S-din in letna 26 N"( 
— 2600 S-din — Rokopisov ne vračamo — Poštnina plačana v gotovini — Tiska CZP »Ljudska pravica« Ljubljana


